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Az idei Nagykovácsi Advent több dolog miatt is különleges és 
örömteli. Egyrészt a közös várakozás, és az egymás felé fordulás 
nagy segítség a mostani nehéz időkben. Másrészt újra megta-
pasztalhatjuk a nagykovácsi emberek összefogásának erejét! 
Az idei ünnep a helyiek önkéntes munkájából, figyelméből és 
szeretetéből válhat valóra.
Az energia-veszélyhelyzet kényszerlépések elé állított minket is. 
Ígéretet tettem a nagykovácsiaknak, hogy gyermekintézményt 
nem fogunk bezárni, és nem hozunk a közbiztonságot fenyegető 
döntéseket sem. 
Felelős takarékosságra viszont szükség van, ezért döntöttünk töb- 
bek között úgy, hogy idén a karácsonyi fényeket csak a főtéren 
kapcsoljuk fel. A templom melletti két hársfa fényfüzére mind- 
annyiunk szívének kedves. Idén mégsem rakhatjuk fel. Így több 
mint 1.000.000 forintot takarítunk meg, ami a fel- és leszerelés 
költségét jelenti és akkor még nem beszéltünk az üzemeltetésről.
A Tisza István tér zöld díszítését is a nagykovácsiaknak köszönhetjük; hiszen tőlük gyűjtöttük 
össze a NATÜ segítségével az örökzöld ágakat. Ez nemcsak pénzbeli takarékoskodást, hanem a 
környezetünk megóvását is jelenti. A Kispatak Óvoda munkatársai pedig ismét varázslatos adventi 
ablakot, karácsonyi füzért és fotópontot alkottak a zöldekből mindannyiunk örömére. 
Mind a négy adventi vasárnapon találkozunk a Német Nemzetiségi Önkormányzat által állított és a 
Nagykovácsi Ófaluért Egyesület hozzájárulásával megújult jászol körül a Tisza István téren, és meg-
gyújtjuk a következő adventi gyertyát, így, közösen várva a karácsonyt.
A programok között minden korosztály találhat kedvére valót: lesz kézműveskedés, gyermek-
táncház, adventi vásár, bábelőadás, sváb táncos műsor, adventi koncertek. 
November 27-én, szokás szerint a családokkal feldíszítettük a karácsonyfát, a Tisza István téren.  
A díszítés daruskocsik segítségével történt, ez különös ámulatot vált ki a gyerekekből. Az ő örömük 
minden évben különlegessé varázsolja ezt az eseményt.
Az Öregiskola szervezésében, november 4-én, Borbála ünnepén, új hagyományként fáklyákkal 
sétáltunk a Bányász-emlékműhöz. Szent Borbálára, a bányászok védőszentjére és egykori bányá- 
szainkra emlékeztünk. A megemlékezésre mozgósítottuk Nagykovácsi Borbála és Barbara nevű la-
kosait, méltóképpen Szent Borbála nevéhez. 
Idén előnyt élveznek a kinti programok, elmarad a színházi előadás és a karácsonyi nagykoncert, de 
csodás koncertet varázsolnak a NAMI növendékei és tanárai a Mindenki karácsonyára a katolikus 
templomba, december 11-én. 
Ezen a napon megtartjuk a szokásos Képviselői Teaházat is, ahol hagyományaink szerint szaloncuk-
rot gyűjtünk a hátrányos helyzetű nagykovácsi családok karácsonyi élelmiszercsomagjába. Nagyon 
jó érzés látni, ahogy a csomagok megtelnek a helyiek jószívűségével és jótékonyságával!
December 18-án, a szeretet vasárnapján a Nagykovácsiban élő művészek ajándékozzák meg lakos-
társaikat adventi koncerttel a katolikus templomban.  
2014-ben Nagykovácsi már bizonyított, hogyan lehet vállt vállnak vetve, az összefogás erejével 
kiszabadulni a jég fogságából. Az idei évben nem a jéggel állunk egyelőre szemben, hanem az  
energiaterhekkel. 
Az adventi ünnepünk ismét megmutatja, hogy képesek vagyunk az összefogásra. Az óvodásoktól, 
a zeneiskolai növendékeken és a helyi művészeken át, mindenki hozzáteszi a magáét az ünnephez. 
Így lehet kevés pénzbeli ráfordítással igazi ünnepünk. Köszönöm mindenkinek a belefektetett 
munkát, energiát, ötletet és jókedvet!
Biztos vagyok benne, hogy a közösségben rejlő erő és összefogás az idei Adventet örömtelivé teszi, 
vagyis valódi karácsonyi várakozássá varázsolja mindannyiunk számára. 
Békés, boldog karácsonyt Nagykovácsi!

AZ ÖSSZEFOGÁS ADVENTJE
Kiszelné Mohos Katalin polgármester
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POLGÁRMESTERI HIVATAL TÁJÉKOZTATÓJA      
2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos u. 61. • Honlap: nagykovacsi.hu •      Nagykovácsi Önkormányzata 
Ügyfélszolgálati munkatársak telefonszáma: 06-26-389-566 • Fax: 06-26-389-724
Szatmári Anita szatmari.anita@nagykovacsi.hu 103 mellék; Méhes Erika mehes.erika@nagykovacsi.hu 110 mellék
A Polgármesteri Hivatal ügyfélfogadási ideje: hétfő: 13.00-17.30; szerda: 8.00-15.30; Ebédidő: 12.00-13.00

Kiszelné Mohos Katalin polgármester fogadóórája
minden hónap első és harmadik hétfője 14.00-17.00 óráig
Kérjük ügyfeleinket, szíveskedjenek előre telefonon bejelentkezni a titkárságon:

Telefon: 06-26-555-009/105 mellék e-mail: titkarsag@nagykovacsi.hu

Grégerné Papp Ildikó jegyző fogadóórája     dr. Halmosi-Rokaj Odett aljegyző
minden hónap második és negyedik hétfője 13.00-17.00 óráig
Kérjük ügyfeleinket, szíveskedjenek előre telefonon bejelentkezni a titkárságon:

Telefon: 06-26-555-009/106 mellék e-mail: titkarsag@nagykovacsi.hu

dr. Fegyveres-Fiskál Gábor alpolgármester fogadóórája
minden hónap első hétfőjén fogadja az ügyfeleket 8:00-9:00 óra között.
Kérjük ügyfeleinket, szíveskedjenek előre telefonon bejelentkezni a titkárságon! 

Telefon: 06-26-555-009/105 mellék e-mail: titkarsag@nagykovacsi.hu

Hatósági és Szervezési Osztály 06-26-555-034
igazgatas@nagykovacsi.hu • titkarsag@nagykovacsi.hu 
Osztályvezető: Marlokné Karcag Renáta karcag.renata@nagykovacsi.hu  104 mellék
Nagy Tímea Judit nagy.timea@nagykovacsi.hu 101 mellék 
Frankné Mocsári Enikő frank.eniko@nagykovacsi.hu  126 mellék
Grubitsné Szabó Beáta szabo.beata@nagykovacsi.hu  06-26-555-009/105  mellék
Szalay Erzsébet szalay.erzsebet@nagykovacsi.hu  06-26-555-009/106  mellék
Sultan-Halkó Andrea halko.andrea@nagykovacsi.hu  120 mellék 

Pénzügyi és Adóügyi Osztály 06-26-389-327
penzugy@nagykovacsi.hu • ado@nagykovacsi.hu
Osztályvezető: Perlaki Zoltán perlaki.zoltan@nagykovacsi.hu 124 mellék
Baráthné Nagy Judit barath.judit@nagykovacsi.hu  109 mellék
Pappné Molnár Afrodité molnar.afrodite@nagykovacsi.hu  102 mellék
Virágh Zsuzsanna viragh.zsuzsanna@nagykovacsi.hu  133 mellék
Faragó Fanni  adó ügyintéző 06-26/389-327/115
Balázsi Krisztián balazsi.krisztian@nagykovacsi.hu  123 mellék
Dervalics Lászlóné dervalics.laszlone@nagykovacsi.hu  108 mellék 

Szemesy Barbara alpolgármester fogadóórája
minden hónap második hétfőjén fogadja az ügyfeleket 8:00-9:00 óra között.
Kérjük ügyfeleinket, szíveskedjenek előre telefonon bejelentkezni a titkárságon:

Telefon: 06-26-555-009/105 mellék • 06-30-525-1301 • e-mail: titkarsag@nagykovacsi.hu

Településüzemeltetési, Beruházási és Pályázati Osztály 06-26-389-127
muszak@nagykovacsi.hu 
Osztályvezető: Karajzné Illinger Enikő  illinger.eniko@nagykovacsi.hu 116 mellék
Diczházi Attila diczhazi.attila@nagykovacsi.hu 132 mellék
Györgyi Zoltán főépítész gyorgyi.zoltan@nagykovacsi.hu 129 mellék
Halbauer Nikolett halbauer.nikolett@nagykovacsi.hu  130 mellék
Hegyvári Csaba hegyvari.csaba@nagykovacsi.hu  118 mellék
Tóthné Halász Hedvig tothne.hedvig@nagykovacsi.hu 117 mellék
Digner Norbert   műszaki ügyintéző 06-30/252-4747

Tisztelt Ügyfeleink!
Tájékoztatjuk Önöket, hogy az igazgatási szünet elrendeléséről szóló 18/2022. (X. 24.) önkormányzati rendelet alapján  

a Polgármesteri Hivatal 
2022. december 22-től 2023. január 6-ig igazgatási szünet miatt zárva tart.
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A Képviselő-testület november 21-én munkaterv szerinti rendes 
testületi ülést tartott. Az ülés előtt az állandó bizottságok részletesen 
megtárgyalták és véleményezték az előterjesztéseket. Kiszelné Mo-
hos Katalin polgármester asszony napirend előtti szokásos tájékozta-
tása keretében ismertette a két ülés között eltelt időszak fontosabb 
történéseit. 
A Budapest Környéki Törvényszék 2022. november 15-én tartott tárgya-
lásán az Önkormányzat számára kedvező ítéletet hozott az iskola mögött 
található ingatlan ügyében 11 éve húzódó perben. Az ítélet jogerős és 
végrehajtható, az alpereseknek vissza kell adnia 463 négyzetméter terü- 
letet az Önkormányzatnak, ezen felül 4.380.000 forint használati díjat és 
közel 500.000 Ft perköltséget kell megfizetnie.
A Nagykovácsi Polgármesteri Hivatal 3 évente kötelező ebrendészeti 
feladata az ebösszeírás. A kutyatulajdonosok 2022. december 20-ig az 
önkormányzat honlapjáról letölthető vagy a hivatal ügyfélszolgálatán 
személyesen átvett nyomtatványon tudják kötelezettségüket teljesíteni. 
A teljes adventi díszvilágítás az idei évben – takarékossági okok miatt –
nem került megrendelésre, csak a fenyőfa kap ünnepi megvilágítást, il-
letve néhány díszlámpa kerül a főtéren elhelyezésre. 
A közelmúltban zajlott le a lakossági takarékos LED izzó vásár, mely-
nek nagyon nagy sikere volt, több mint 6000 LED izzó talált gazdára 
Nagykovácsiban, ezzel közel 500 család tudja lecserélni a hagyományos 
izzóit és érhet el ezzel energiamegtakarítást. A program megszervezé-
sében köszönet illeti Szemesy Barbara alpolgármester asszonyt, a ki- 
osztásban segítő kollégákat, valamint G. Furulyás Katalin és Nagy András 
képviselőket.
A Képviselő-testületi ülés első napirendje keretében tájékoztató hang-
zott el az Önkormányzat és költségvetési szervei 2022. évi költségveté-
sének háromnegyed évi teljesítéséről, ezt követően a testület egyhangú 
szavazattal elfogadta az Önkormányzat 2022. évi költségvetéséről szóló 
2/2022. (II. 21.) önkormányzati rendeletének 3. számú módosítását. 
A Képviselő-testület megtárgyalta a helyi adókról szóló 20/2015. (XI. 30.) 
számú önkormányzati rendelet felülvizsgálatáról szóló előterjesztést. A 
rendeletmódosítás a telekadó adókedvezmény megállapítását érinti, 
mely a gyakorlatban azt jelenti, hogy eltörlésre kerül a beépítésre vonat-
kozó alsó korlát, kedvezményt érvényesíteni az állandó tartózkodásra 
alkalmas épülettel, vagy épületrésszel beépített telkek esetében lehet, 
amelyen az épületet, vagy épületrészt életvitelszerűen használják. Az 
adómentességre való jogosultságot a helyi adóhatóság a helyszínen 
fogja ellenőrizni. 
Felülvizsgálatra került a köztemetőről és a temetkezés rendjéről szóló 
rendelet is, az elfogadott új rendeletben a lényegi változást a díjtételek 
növekedése jelenti, illetve ingyenessé vált a gyermeksírhely megváltása.  
A szociális rászorultságtól függő pénzbeli és természetbeni ellátások sza-
bályozásáról szóló önkormányzati rendeletben a módosítás a támoga-
tási rendszerben a jövedelemhatárok és a megállapítható támogatások 

mértékének emelésében történt annak érdekében, hogy széleseb réteg 
vehessen igénybe támogatást. 
A képviselő-testületi ülés következő napirendi pontjai a bérleti díjak 
felülvizsgálatát tartalmazták. Döntés született a lakás és helyiségbérleti 
díjak, illetve földbérlet felülvizsgálatáról és a lakás és nem lakáscélú helyi-
ségek bérbeadásáról szóló rendelet megalkotásáról, a füves sportpálya 
és a műfüves sportpálya bérleti díjának, valamint az intézmények te- 
rembérleti és használati díjának felülvizsgálatáról. A rendelet és a határo-
zatok elfogadásával az önkormányzat a bérleti díj bevételek növelésére 
törekedett.   
A háborús infláció és a kialakult energiaválság miatt az Önkormányzat 
azonnali intézkedésekkel költségcsökkentést kíván elérni, ami lehetővé 
teszi az alapvető önkormányzati feladatok ellátásához szükséges  
pénzügyi források előteremtését. Az Önkormányzat feladata, hogy min-
den lehetőségre felkészüljön, szükség esetén gyors döntéseket hozzon. 
Meghatározó szempont, hogy az intézkedések során a gyerekek érde-
kei ne sérüljenek és a közbiztonságot, valamint a személybiztonságot 
veszélyeztető intézkedések ne történjenek. Polgármester asszony az  
ülésen részletesen ismertette az intézményvezetők és a műszaki kollé- 
gák szakmai javaslatai alapján készült Takarékossági program második 
ütemének energia- és költségcsökkentő intézkedéseit. 
Döntés született a 2022. évre vonatkozó Közbeszerzési terv 2. számú mó-
dosításáról.
A Képviselő-testület megvitatta a Jäger Kft. vállalkozási szerződés módo-
sítás iránti kérelmét. A döntés értelmében 2022. december 1-től a hóto-
lási és sózási szolgáltatási díj tekintetében 20%-os díjemelést, az útszóró 
só díjánál 30%-os díjemelést fogadott el. A vállalkozási szerződés módo-
sítása a hó- és síkosságmentesítési járatvonalakra is kiterjedt.
A Képviselő-testület döntést hozott a „Civil szervezetek szakmai prog- 
ramjának megvalósítására és működésének biztosítására” a Nemzeti 
Együttműködési Alap Közösségi környezet kollégiuma által kiírt, a Nagy- 
kovácsi Ófaluért Egyesület által, valamint a Szépkovácsi Közösségfejlesztő 
és Faluszépítő Egyesület által jegyzett pályázatok támogatásáról.
Györgyi Zoltán, főépítész beszámolt a Képviselő-testület előtt a 2021. évi 
tevékenységéről, a tájékoztatást a testület egyhangúlag elfogadta. 
Döntött a testület a Nagykovácsi Erdő utca 841 helyrajzi számú, vala-
mint az Erdősétány utca 2119 helyrajzi számú ingatlannak a HÉSZ szerinti 
megosztásáról a korábbi testületi határozatainak végrehajtása érdeké-
ben. 
A Képviselő-testület bruttó 1.270.000 forinttal hozzájárult az önkormány- 
zati tulajdonban lévő Kossuth L. u. 1. (4692 hrsz.) ingatlan megközelítését 
szolgáló 4693 hrsz., kivett, saját használatú út Ady Endre utcával párhu-
zamos szakaszának felújításához.
  Grégerné Papp Ildikó
 jegyző

Tájékoztató önkormányzati döntésekről

Adóügyek
Tisztelt Adófizetők!
Tájékoztatjuk Önöket, hogy november hónapban megindultak a behajtási 
eljárások azon adózók tekintetében, akik nem teljesítették határidőben az 
adófizetési kötelezettségüket.   
Az adó befizetésével vagy a tartozással kapcsolatban kérdéseiket az  
ado@nagykovacsi.hu e-mail címen vagy telefonos elérhetőségeinken 
jelezzék.    
Tájékoztatjuk adófizetőinket továbbá, hogy a hátralékos összegek besze-
désére irányuló behajtási/végrehajtási cselekmények megindítása esetén  
a Helyi Adóhatóság 5.000 forint mértékű végrehajtási költségátalányt szá- 
mít fel.
Helyi adóügyekben elektronikus ügyintézésre – ügyindítás, egyenleg le- 
kérdezés – van lehetősége az ügyfeleinknek. Az ügyintézéshez rendelkeznie 
kell elektronikus azonosításra alkalmas azonosítóval (ügyfélkapus regiszt- 

rációval, e-személyivel, vagy részleges kódú telefonos-azonosítással), érte-
sítési tárhellyel. A szolgáltatás az Önkormányzati Hivatali Portálon keresztül 
(OHP) az alábbi címek bármelyikén elérhető:

ttps://ohp.asp.Igov.hu
https://eonkormanyzat.gov.hu
https://e-onkormanyzat.gov.hu

Az elektronikus ügyintézésre vonatkozó kérdéseket is az ado@nagyko-
vacsi.hu címen fogadjuk.
Adóbefizetésekkel kapcsolatban felhívjuk a figyelmüket az alábbiakra:
Ha átutalással szeretné fizetni az adóját, kérjük a közlemény rovatba a 
befizető azonosítót szíveskedjen feltüntetni, közös bankszámla esetén (pl. 
férj, feleség) kérjük írják be mind a két befizető azonosítót és az összeget 
külön-külön.

Tájékoztatás a 20/2015. (XI. 30.) számú helyi adórendelet változásáról
Nagykovácsi Nagyközség Önkormányzat Képviselő-testülete 20/2022. (XI. 
22.) számú rendeletével módosult a 20/2015. (XI. 30.) számú helyi adóren-
delet. A rendeletmódosítás a telekadóval kapcsolatos adómentesség meg-
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A szilveszteri tűzijáték az elmúlt időszakban igazi tömegjelenség lett, 
a gyakori használata megmutatta, hogy vannak a tűzijátékozásnak 
árnyoldalai is, hiszen az intenzív fény, hang és füst azokra is hatással 
van, akik ezt nem szeretnék, vagy szenvednek tőle. A támogatók és az 
ellenzők között vita folyik arról, hogy jó-e a tűzijátékok engedélyezése. 
Az ellenzők általában a kutyáikat és egyéb házi kedvenceiket féltik és 
sokakat zavar a pirotechnikai eszközök környezetre gyakorolt káros 
hatása is. A tűzijáték engedélyezését pártfogók úgy vélik, egyszer egy 
évben, vagy nagyobb családi eseményeknél ez megengedhető, és a 
látványa megéri az ezzel járó esetleges kellemetlenségeket.

Országos szinten a polgári célú pirotechnikai tevékenységekről 
szóló 173/2011. (VIII. 24.) Kormányrendelet szabályozza a különböző 
pirotechnikai eszközök használatát. A pirotechnikai termékeket a 
kormányrendelet négy osztályba sorolja, a besorolás határozza meg azt, 
hogy melyiket ki vásárolhatja meg és ki használhatja fel. Vannak olyan 
tűzijátékok, amik alacsony kockázattal és elhanyagolható zajszinttel járnak, 
még akár zárt térben is használhatóak. Az ilyen pirotechnikai termékek 
tartoznak az 1. osztályba. A 2. osztályba kerülnek azok a termékek, amik 
megfelelnek az előbbi jellemzőknek, de kültéri használatra szánták őket. 
A 3. osztályba sorolt tűzijátékok használata közepes kockázattal jár, 
szabadban lévő nagy, nyílt területen történő használatra szánták. A 4. 
osztályba már a professzionális, csak és kizárólag pirotechnikusok által 
használható és kezelhető termékek tartoznak.

A 3. osztályba sorolt színes, hangos, látványos tűzijátékok – amelyekből 
Nagykovácsiban is megszámlálhatatlan darabot lőnek fel szilveszter 
éjszakáján – használata csak december 31-én 18 órától január 1-jén 6 
óráig engedélyezett. A fel nem használt, vagy hibás tűzijátékot legkésőbb 
január 5-én 24 óráig van lehetőség visszavinni a forgalmazóhoz.

A tűzijáték termékek előállítására, forgalmazására, tárolására, szállítására, 
felhasználására, megsemmisítésére és birtoklására vonatkozó előírások 
megszegése szabálysértésnek minősül. A kormányrendeletben foglaltak 
betartását általános szabálysértési hatóságként a rendőrség ellenőrzi, 
de a közterület-felügyelő és a hivatásos katasztrófavédelmi szerv erre 
felhatalmazott ügyintézője is szabhat ki a szabálysértésért helyszíni 
bírságot.

Az Országos Katasztrófavédelmi Főigazgatóság tájékoztatása szerint 
szilveszter éjjel átlagosan 50 tűzeset történik tűzijátékok miatt. 
Jellemzően csak kisebb tüzek alakulnak ki, mégis minden évben 
előfordulnak többmilliós kárral járó esetek is. A leggyakrabban fenyők, 
tuják és szeméttárolók gyulladnak ki, de nem ritka az sem, hogy egy 
rakéta erkélyre repül, vagy szoba ablakán jut be és tüzet okoz. 

Néhány tanács, hogy ne kelljen a tűzoltókkal szilvesztereznünk:
1.  Tűzijáték csak hivatalos helyről vásárolható; 
2.  A megvásárolt tűzijátékot ne tegyük a kazán, kandalló, cserépkályha, 

hősugárzó mellé, olyan helyre zárjuk el, ahol nem éri károsodás, 
csapadék, napfény, vagy sugárzó hő; 

3.  Ne tegyük olyan helyre, ahol a gyerekek, vagy a házi kedvencek 
hozzáférhetnek;

4.  Ne tároljuk a tűzijátékokat együtt más tűzveszélyes anyaggal 
(benzinnel, gázolajjal, hígítóval, festékkel); 

5.  A tűzijátékok eredeti kialakítását, formáját megbontani, szétszerelni, 
átalakítani nem szabad. Mindenféle átalakítás változtat a megfelelő 
működésen és balesetet, vagy tüzet okoz; 

6.  A használati utasításban foglaltak szerint járjunk el és tartsuk be a 
meghatározott védőtávot;

7.  Ne irányítsuk emberekre, állatokra, növényekre, járművekre, 
épületekre;

8.  Erős szélben ne használjuk fel;
9.  A rakétákat vetőcsőből, vagy üres üvegből indítsuk. A vezetőpálca 

a rakéta része, ami elrepül a rakétával. Soha ne indítsuk kézből;
10.  Rakétát ne indítsunk fák, villanyvezetékek alól, vagy közvetlenül 

épületek mellett;
11.  Az elhasznált tűzijátékok maradványait hagyjuk kihűlni, ne dobjuk 

azonnal a szemetesbe;
12.  Társasházak ablakából, erkélyeiről ne indítsunk el semmilyen 

tűzijátékot. 

Szilveszter éjjel az év többi napjához hasonlóan országosan 2000 tűzoltó 
van készenlétben ötszáz tűzoltóautóval. Ha tűz keletkezik, próbáljuk a 
saját testi épségünk veszélyeztetése nélkül eloltani és hívjuk a 112-es 
segélyhívó számot.

Ne feledkezzünk meg a házi kedvenceinkről sem. A háziállatok, főként a 
kutyák nincsenek hozzászokva a tűzijátékok robbanásához, többüknek 
az ezekkel járó zaj és légnyomás oly mértékben elviselhetetlen, hogy 
pánikba esnek és akár kilométerekre is elkóborolnak. Ha megoldható, 
szilveszter éjjel ne hagyjuk magára a kutyánkat vagy cicánkat, engedjük 
őket be a lakásba, legalább az előszobába, vagy egy felülről is zárt kinti 
helységbe, akár a garázsba, ahol biztonságban érezhetik magukat.

Az óévbúcsúztató tűzijáték a házi kedvencek mellett a vadállatokat is 
megrémítheti. Az előző évben a Duna-Ipoly Nemzeti Park munkatársai 
is arra kérték az erdőterület közelében élőket, hogy lehetőség szerint 
kerüljék a pirotechnikai eszközök használatát.

Közösségi együttélés – a tűzijátékhasználat szabályai

szerzésének feltételeit változtatja meg. Településünkön az adómentes-
ség továbbra is biztosított az Ingatlan-nyilvántartásban lakással, üdülővel 
(hétvégi ház), illetve kereskedelmi egységgel beépített ingatlanok vonat-
kozásában. Adómentességet élveznek továbbá az előző felsorolásban nem 
feltüntetett ingatlanok, amennyiben az ingatlanon található épület, vagy 
épületrész állandó tartózkodásra alkalmas, és az épületet, vagy épületrészt 
életvitelszerűen használják. Azon ingatlanok tekintetében, ahol a fenti 
leírásban részletezett feltételek nem teljesülnek, 2023. adóévtől megszűnik 
a telekadóval kapcsolatos adómentesség. A rendeletmódosítással érintett 
ingatlanok tulajdonosait/haszonélvezőit a rendeletmódosítás hatályba lé-
pése után tájékoztatni fogjuk a teendőkről.
Bankszámlaszámok:
Építményadó számlaszám: 11600006-00000000-10677302
Iparűzési adó számlaszám: 11600006-00000000-10677773
Telekadó számlaszám: 11600006-00000000-10677694
Talajterhelési díj számlaszám:  11600006-00000000-13499211
Idegenforgalmi adó számlaszám: 11600006-00000000-45851245
Külterületi földadó: 11600006-00000000-80681429 

Tulajdonos változás és egyéb bejelentések 
Általános tájékoztatás:
Helyi adók vonatkozásában – építményadó, telekadó, helyi iparűzési adó 
– minden változást – még akkor is, ha Hivatalon belül másik osztályhoz 
be is lett jelentve – az Adóhatósághoz a rendszeresített nyomtatványon 
az Adózás rendjéről szóló 2017. évi CL törvény 44. § alapján a változást 
követő 15 napon belül be kell jelenteni. 
Építményadó, telekadó tekintetében az egész éves adókötelezettség azt 
az adóalanyt terheli, aki az év első napján az adótárgy tulajdonosa.
Ügyintézők:
Balázsi Krisztián: Helyi iparűzési adó, helyi szabálysértési bírságok adók 
módjára történő behajtása, közműigazolások, adó-és értékbizonyítványok, 
külterületi földadó, behajtások;
Nagy Tímea Judit: talajterhelési díj, idegenforgalmi adó, ellenőrzések; 
Faragó Fanni: építményadó, telekadó;
Dervalics Lászlóné: gépjárműadó behajtások, adóigazolás, adó-és érték-
bizonyítványok, adók módjára történő behajtások, szabálysértési bírságok 
anyakönyvi ügyintézés.

Grégerné Papp Ildikó jegyző
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A takarékossági program második üteméről döntött november 22-én a 
Képviselő-testület. A háborús infláció és a kialakult energiaválság miatt 
elengedhetetlen, hogy azonnali intézkedésekkel olyan költségcsökkentést 
érjünk el, amik lehetővé teszik az alapvető önkormányzati feladatok 
ellátásához szükséges pénzügyi források előteremtését. Továbbra is 
meghatározó szempont, hogy az intézkedések során a gyerekek érdekei 
ne sérüljenek és a közbiztonságot, valamint a személybiztonságot 
veszélyeztető intézkedések ne történjenek. 

1. ÖREGISKOLA KÖZÖSSÉGI HÁZ ÉS KÖNYVTÁR 
•  2022. december 21. és 2023. január 8. között az intézmény zárva tart, a 

munkavállalók szabadságukat töltik. 
•  Az 56-os emlékszoba november 22-től 2023. március 31-ig zárva tart. 
•  Az Öregiskola főépülete 2022. november 22-től 2023. március 31-ig 

kedd-szerda-csütörtök nyitvatartási napokkal működik. 
•  A könyvtár a nyitvatartási napokon melegedő funkcióval is szolgál. 
•  A könyvtár nyitvatartása: 

kedd: 10-19 
szerda–csütörtök: 10-18 

•  A Faluház – a bérleti díjbevételek megtartása miatt – teljes üzemmódban 
folytatja tevékenységét. 

•  A hulladékszállítást végző Depónia Nonprofit Kft. ügyfélfogadása átkerül 
a Faluházba, időpontja változatlan marad. 

•  A könyvtár, a kisterem, a fazekas-kreatív műhely, a nagyterem, a Faluház 
nyitvatartásban 20 °C, gyermekprogramok esetén 21 °C hőmérsékleten 
üzemel, ezeken kívül 12-15°C temperálva. 

•  A nagy költséggel járó rendezvények elhagyása (színházi estek, 
komolyzenei koncertek, többfellépős pódiumestek stb.). 

•  Bérleti szerződések és díjak módosítása.

2. KISPATAK ÓVODA 
Az intézmény folyamatos működése a megszorító intézkedések ellenére 
biztosított marad. 
•  A Száva utcai óvodaépület ideiglenes bezárása 2023. július 1-től az 

intézmény alacsony gyermeklétszáma miatt. A Száva utcai tagóvoda 
férőhely igényét a másik két óvodaépület üres férőhelyeibe integrálja 
az intézmény. 

•  Valamennyi munkavállaló foglalkoztatása továbbra is garantált. 
•  Október 2. és december 23. között felmérés készül a reggeli és délutáni 

időszakban az óvodai ellátást igénybe vevők számáról. A vizsgált termi- 
nus: 6.00–7.00 és 16.30–18.00. közötti időtartam. Az értékelést köve- 
tően, amennyiben nem mutatkozik szülői igény a jelenlegi nyitvatartási 
idő megtartására, akkor javasolható a csökkentett időtartamú 
nyitvatartás elrendelése, melyről a Képviselő-testület külön dönt. 

•  Csoportszobákban: 20-22 °C. 
•  Irodahelyiségekben: max. 20 °C. 
•  Tornaterem: Kaszáló utcában 18 °C, Dózsa György utcában temperálás 

további három helyiséggel együtt (dolgozói öltöző, orvosi szoba, 
mosdó). 

•  1 fő betöltetlen konyhai kisegítői munkakör megszűntetése.
•  Bérleti szerződések és díjak módosítása.

3. LENVIRÁG BÖLCSŐDE ÉS VÉDŐNŐI SZOLGÁLAT 
•  Napközben 21-22 °C, délután 16.00-tól 18°C. 
•  Hétvégén és munkaszüneti napokon 16°C. 
•  Használaton kívüli helyiségek minimális fűtése. 
•  Napkollektor megjavítása a hálózati melegvíz előállításához.

4. NAGYKOVÁCSI TELEPÜLÉSÜZEMELTETÉSI INTÉZMÉNY (NATÜ) 
•  A Pók u. 58. szám alatti NATÜ székhely, irodaépület 2022. november 22. 

napjától 2023. március 31. napjáig ideiglenesen bezár. 
•  2022. november 22-től a NATÜ a Kispatak Óvoda a Kaszáló utca 16-18. 

szám alatti épületében működik.
•  A lakosság számára a Pók u. 58. szám alatti ingatlanon a szelektív tároló 

zavartalanul működik. 
•  Kossuth L. u. 58. Papír, írószer üzlet bérleti díj módosítása 
•  A Sebestyén kápolna külső világításának lekapcsolása vízkereszt után, 

2023. január 7-én. 

•  A temetőben az éjszakai LED fények napközbeni lekapcsolása. Működési 
költségcsökkentés. 

•  Az egyes külső szolgáltatások saját dolgozói munkavégzéssel történő 
kiváltása. 

•  Üzemanyagok takarékos használata. 
•  Az étkeztetési lemondások napi ellenőrzése. 
•  Fűtéskorszerűsítés a NATÜ épületében (Pók u. 58.). 
•  Temetői díjtételek emelése. 

5. HÍD SZOCIÁLIS, CSALÁD ÉS GYERMEKJÓLÉTI SZOLGÁLAT
•  2022. november 22. napjától 2023. március 31. napjáig a családsegítő 

iroda és a foglalkozások a Nagykovácsi Kispatak Óvoda, Dózsa György 
utcai tagóvoda épületébe kerülnek. 

6. EGÉSZSÉGÜGYI INTÉZMÉNYEK (NATÜ ellenőrzésével) 
•  A felnőtt orvosi rendelőben – az egészségügyi személyzettel egyeztetve 

– a várókban 18 °C hőmérséklet, hétvégén 16°C-on temperált a fűtés. 
•  A fogorvosi rendelő várójában 18 °C hőmérséklet, a hétvégén 16 °C-on 

temperált a fűtés. 
•  A gyermekorvosi rendelőben 22 °C hőmérséklet. 

7. SPORTLÉTESÍTMÉNYEK (NATÜ ellenőrzésével) 
•  A Sportparknál a vezérelt világítást az éjszakai órákban és napközben 

szüneteltetni kell, a lekapcsolás időpontja este 20.55 perc. 
•  A füves pályánál a konténeröltözők lezárása 2022. december 3-tól a 

tavaszi idénykezdésig. 
•  A füves pálya reflektor működése csak edzések és meccsek idején este 

21.00 óráig lehetséges, december 3-án a következő szezon nyitásig ki 
kell kapcsolni. 

•  Műfüves focipálya bérletidíj emelés. Elvárt, hogy az intézmény 
megfelelő szervezési munkával, hirdetésekkel törekedjen a legjobb és 
legelőnyösebb pálya kihasználás elérésére és a megfelelő, takarékos 
világítási reflektor használatára.

8. KÖZBIZTONSÁGI KÖZPONT 
•   A hőszivattyús fűtéssel az irodákban és a nagyteremben 20 °C, a garázs 

részen 15 °C-on temperált fűtés. 
•  Az épületet használó körzeti megbízott és a közterület-felügyelők 

fokozott figyelemmel használják az elektromos berendezéseket, 
használaton kívül áramtalanítják azokat. 

Bérleti díj megállapítása az emeleti teremre. 

9. POLGÁRMESTERI HIVATAL 
•  2022. december 22-től 2023. január 6-ig igazgatási szünet, a 

munkavállalók szabadságukat töltik. 
•  2022. november 18-tól 2023. március 31-ig, pénteki napokon zárva lesz, 

a köztisztviselők távmunkavégzéssel látják el feladataikat. (A vonalas 
telefonokon nem elérhetők a munkatársak, csak mobilon, illetve 
e-mailen.) 

•  Az épületben munkaidőben maximum 20 °C a hőmérséklet, munkaidő 
után, hétvégén és munkaszüneti napokon 16 °C. 

•  LED-es olvasólámpák az asztali munkához a neon fénycsöves világítás 
időszakos kiváltására. 

•  Alacsony fogyasztású, kisméretű hősugárzók üzembehelyezése a 
gázfogyasztás csökkentése érdekében. 

•  Elektromos bojler hőfokának csökkentése. 
•  Fokozott figyelem az elektromos berendezések használaton kívüli 

kikapcsolására, illetve áramtalanítására. 
•  Egyes külső szolgáltatások saját dolgozói munkavégzéssel történő 

kiváltása (karbantartások, kijavítási munkák). 

10. EGYÉB, MINDEN INTÉZMÉNYT ÉRINTŐ INTÉZKEDÉS 
•  Dologi beszerzések csak indokolt esetben és a legszükségesebb 

mértékben történhetnek (Pl. irodaszerek, tisztítószerek mennyiségének 
racionalizálása). 

•  Lámpatestek és elektromos berendezések használatának minimalizá- 
lása. 

•  A Takarékossági programban meghatározottaktól eltérés indokolt 
esetben, előzetes egyeztetés alapján, a polgármester jóváhagyásával 
történhet (Pl. házasságkötés, bizottsági ülés megtartása).

ÖNKORMÁNYZATI TAKARÉKOSSÁGI PROGRAM II.
Kiszelné Mohos Katalin polgármester
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Nagykovácsi Nagyközség Önkormányzata 300 millió forint támogatást, 
majd 44,99 millió forint kiegészítő támogatást nyert el a Kossuth Lajos, 
a Száva és az Erdő utca csapadékvíz-elvezetésének fejlesztésére, 
amelyet a Pénzügyminisztérium 93,14%-os intenzitással finanszíro- 
zott. A támogatás forrása a Pest megye Területfejlesztési Koncepciója 
2014-2030 és Pest megye Területfejlesztési Programja 2014-2020 
megvalósításához nyújtott célzott pénzügyi támogatás.
A Nagykovácsi medence vízgyűjtője, befogadója az Ördög-árok patak, 
amelybe számos fő vízlefolyás Nagykovácsi belterületi részén csatlakozik 
be. Ezek egyike az Erdő utca, ami biztosítja a település déli részén, illetve 
a Vöröspocsolyás hegy oldalán keletkező csapadékvizeknek az Ördög-
árok patakba való bejutását. A projekt során megvalósult az Erdő utca 
csapadékvíz-elvezető rendszerének kiépítése.
A Kossuth Lajos utca vízelvezető rendszere nemcsak a főutcának a 
csapadékvizét vezeti el, hanem az északi oldal fő vízfolyásait is felfogja. 
Korábban – a vízelvezetés hiányosságai miatt – a hegyi utakról lejövő 
felszíni vizek az útra ömlöttek. A projekt során megvalósult a Kossuth 
Lajos utca csapadékvíz-elvezető rendszerének kiépítése az Ady Endre 
utca és a Tisza István tér között.
A projekt részeként megvalósult még a Száva utcai csatorna 
rekonstrukciója, hiszen a Kossuth Lajos utca vízelvezető rendszere ezen 
keresztül éri el az Ördög-árok patakot.
A fejlesztésre benyújtott, PM_CSAPVÍZGAZD_2018/7 azonosítóval 
rendelkező támogatási kérelmet 2019-ben a Pénzügyminisztérium 300 
millió forinttal támogatta. Az építés területén tapasztalható jelentős 
áremelkedés miatt az Önkormányzat további 44.990.000,- forint 
többlettámogatásban részesült, így a projekthez összesen 25.390.895,- 
forint önrészt kellett biztosítani.

Az optimális ütemezés érdekében, a közbeszerzési eljárást követően az 
Erdő utca kivitelezését a Vianova 87 Zrt., a Kossuth Lajos utca és a Száva 
utca kivitelezését pedig a Strabag Általános Építő Kft. végezte. A projekt 
során 2015 méter hosszúságban épült új csapadékvíz-elvezető rendszer, 
a felújított csapadékvíz-elvezetés hossza pedig 172 méter volt.
A projekt az Önkormányzat közfeladat-ellátási tevékenységéhez 
kapcsolódik. A beruházás eredményeképpen e településrészeken 
megelőzhető lett a csapadék által okozott károk jó része, és a területen 
biztonságosabbá vált mind a gyalogos, mind pedig az autós közlekedés.
Az ünnepélyes átadásra 2022. november 30-án került sor.

ZÁRÓ SAJTÓKÖZLEMÉNY
Felszíni csapadékvíz-elvezetési létesítmények 
fejlesztése Nagykovácsi területén

Még a fűtési szezon kezdete előtt kiszállításra került 45 m3 szociális tűzifa, 
mellyel a megemelkedett gázárak kiküszöbölésében segítjük a családo- 
kat. A Pilisi Parkerdő Zrt. jóvoltából még a nagy roham előtt megérkeztek a hatalmas 
rönkök, melyeket az önkormányzat finanszírozásával a Szalmás Kft. aprított és szállított 
ki a megadott címekre.
A november végén lezajlott kedvezményes LED izzó vásár keretében közel 500 család, 
több mint 6800 izzót vásárolt. 
Örülünk, hogy ilyen sok nagykovácsi lakosnak tudtunk segíteni a hatékonyabb 
energiafelhasználás elérésében.
A kétnapos vásár idején számos ötletet kaptunk, hogy milyen további lehetőségeknek 
örülnének Nagykovácsi lakosai. 
A forgalmazó cég a sikeres vásárt követően 300 db izzót ajánlott fel a szociális 
karácsonyi csomagokba, melyeket december folyamán juttatunk el a rászoruló 
családokhoz. A tartós élelmiszereket és adományokból gyűlt szaloncukrot tartalmazó 
csomagok minden évben érkeznek azokhoz a nagykovácsi családokhoz, ahol erre 
szükség van. Így segítve őket egy boldogabb, meghittebb karácsonyhoz. 

GONDOS ÖNKORMÁNYZAT program – segítség az év végén
Szemesy Barbara – alpolgármester
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Közel két évtizedig volt a Polgármesteri Hivatal munkatársa, majd 
jegyzője Tóthné Pataki Csilla, aki a hivatali munkáján kívül a sportban 
is kiemelkedően teljesít. Erről, és  jelenlegi feladatairól kérdezem, 
hiszen szakértő szemmel tekint településünkre és a sportban elért 
eredményei mintaként szolgálhatnak mindannyiunk számára.
Hosszú évekig dolgozott a 
településen. Meséljen nekünk 
erről az időről és hogy mivel 
foglalkozik napjainkban?
18 évig voltam a polgármesteri 
hivatalban, először műszaki 
ügyintézőként, majd végig járva 
a ranglétrát végül 2013-ig jegyzői 
munkakörben. Ezt követően a 
budakeszi gyámhivatal vezetői 
pozíciójában dolgoztam, majd  
a Pilisvörösvári járás tankerületi 
vezetője voltam a 2016-os át- 
szervezésig, amikor összevonták a 
járásokat és tankerületi központok 
alakultak. Az elmúlt 8 évem 
munkaügyileg Dunakeszihez köt, 
ahol gazdasági vezető vagyok, 
20 milliárdos költségvetéssel 
54 iskola fenntartásáért felelek. 
Dunakeszire a két kisebb gyerek 
miatt esett a választásom, mert az 
iskolába járásuk így könnyebben 
volt megszervezhető.
Volt jegyzőként kérdezem, hogy milyen különbséget lát az akkori és a 
jelenlegi Nagykovácsi között?
Nagykovácsi nekem a szívem csücske és mára már megbékéltem a 
múlttal, a mai napig vannak a hivatalban ismerőseim. A település 
szépen fejlődik én pedig, mint 35 éve itt élő lakos elégedett vagyok a 
helyi infrastruktúrával, el lehet menni orvoshoz és kulturáltan tudok 
vásárolni. Tudom voltak ellenzői, de szerintem szükség volt egy új 
bevásárlóközpontra. A bölcsőde fejlesztése is nagyon fontos, a főutca 
pedig régi terv volt és abszolút pozitív, hogy megújul és lesz lehetőség 
a parkolásra. 
Mi a véleménye Nagykovácsi jövőjéről?
Az üres telkek beépítésére jó lenne valamit kitalálni, mert valóban nagyon 
sokan vagyunk. Ugyanakkor csodálatos, hogy már amikor nagycsaládosok 
egyesületének elnöke voltam az átlag gyermek létszám 4 volt és ennek én 
nagyon örülök, hiszen a gyermekeké a jövő. Ami még szerintem hiányzik 
az a középiskola, hiszen ebben az életkorban sem előnyös az utazgatás, 
és a tömegközlekedés sem optimális pláne, ha kimarad reggel egy busz, 
akkor hatalmas lesz a tömeg és a gyermek esetleg elkésik az iskolából. 
A találkozónk jelen aktualitását a sportban elért kiemelkedő sikere 
inspirálta. Milyen sportot űz és milyen kihívást jelent ez Önnek? (a 
Magyar Szervátültetettek és Művesekezeltek Európa Bajnokságán)
A konkrét válasz előtt egy kis bevezetőt mondanék. 4 éve volt a 
szívtranszplantációm, akkor e műtét nélkül két hónapot jósoltak az 
orvosok. Szerencsésen alakult az életem, mert a listára kerülésem után pár 
nappal, megérkezett a számomra oly fontos „angyaliszív”. A sport pedig 
a rehabilitációmnak köszönhető, az orvosok állandó testmozgást írtak  

fel „receptre”, mivel 
ezzel lehet a legjobban 
karbantartani a szerveket  
és a gyógyszermellékhatá- 
sokat is így lehet a 
leghatásosabban kivédeni. 
Kocogással kezdtem, majd  
a sors összehozott a  
szervátültetettek szövetsé- 
gével és 6 hónappal a mű- 
tét után az „Ultrabalato- 
non” 40-ed magammal 
már 2 kilométert futottam 
le. A szövetségről tudni 

kell, hogy 8 sportban ad lehetőséget a transzplantált sorstársaknak 
sportolásra és ezek között van az asztalitenisz. Viszonylag közel a XII. 
kerületbe a Pingpong-Várba járok edzésre hetente kétszer. Az edző látta 
meg bennem a tehetséget, de tudni kell, hogy gyermekkoromban, 14 
évesen megnyertem az úttörő pingpong bajnokságot Zánkán. 
Idén részt vett a Szervátültetettek és Művesekezeltek Európa 
Bajnokságán, ahol nagyon szép eredményt ért el. Eddig milyen díjakkal 
dicsekedhet és melyikre a legbüszkébb?
2020-ban és 2021-ben harmadik helyezést értem el egyéniben a Magyar 
Bajnokságán, az idén pedig Oxfordban, a Transzplantáltak XI. Európa 
bajnokságán az 50+női páros kategóriában Szabó Gabriellával ezüstérmet 
nyertünk.  Az egész versenyen kb. 600 résztvevő indult, akik közül a 
legtöbben 50 felettiek. Egyébként 2022-től Budapest 2. osztályban, az 
egészségesek között is játszom, ahol nincs 50+ kategória csak összevont 
szenior „korcsoport” és köztük is főleg férfiakkal kell megmérettetnem 
magam. A nagy álmom Ausztrália, ahol 2023. április végén lesz a 
Transzplantáltak Világbajnoksága, amire 800.000 forint önrészt kellene 
előteremtenem, ehhez nagyon szeretnék támogatókat találni.
Mennyiben más ez a verseny, miben tér el a hétköznapi versenyektől?
A Paralimpiai Bizottság alá tartozom, így hivatalosan is parasportoló 
vagyok. A mi meccseink igazából nem mások, 11 pontig tartanak a 
szettek és 3 nyert szett szükséges a győzelemig. Emellett az elődöntőig 
nem kötelező a bíró, az elődöntők és döntőben azonban már bíró 
közreműködésével zajlanak a csaták. 
Amikor megtudta, hogy ezzel a betegséggel küzd, kikre számíthatott 
és miben kellett segíteni.
A szívelégtelenségem 2016-ban derült ki és váratlanul ért mindenkit, 
valószínűleg a stressz okozta. Túl sok kávét ittam és kevés folyadékot 
vettem magamhoz.  A bajok ellenére nagyon szerencsésnek érzem 
magam, 7 gyermekem és csodálatos férjem mindig mellettem állnak és 
mindenben segítettek a betegségem alatt.
Milyen egy olyan családban anyukának lenni, ahol 7 gyermek van? 
Ha újra kezdhetném, megint ennyi gyermekem lenne, én hármat 
szerettem volna, a férjem hatot, de lett egy ikerpár is, így jött ki végül a 
bűvös hetes. Két lányunk között van az öt fiú. Minden gyermek ide járt 
oviba és iskolába,  a legkiesebb most fog érettségizni. Egy vasárnapi 
ebédnél meséltem el a problémámat és ők is azt mondták, hogy ebből 
csak jól jöhetünk ki és végig egymást motiváltuk. Nekik is köszönhetem, 
hogy élek. 
Mit tanácsol azoknak, akik hasonló élethelyzetbe kerülnek?
Soha ne adják fel! Én a 6. gyermekünk születése után lettem hívő ember 
és azóta is gyakorlom a katolikus vallásom. Ő betegnek született, de 
nagyon sok erőt kapunk tőle. A saját betegségemből is sokat tanultam, 
a műtét után az orvosok azt mondták, hogy egy egészéges embert 
adtak vissza a családnak és a társadalomnak, és én annak is érzem 
magam. Mint minden, ez is fejben dől el. Pozitív hozzáállás nélkül nem 
megy. Tudni kell mosolyogni a betegágyon is, a kórházban én voltam a 
mosolygós beteg. Hiszem, hogy a felépülésem egy csoda volt, hiszen 9 
nappal később műtöttek, mint ahogy az Eurotransplant sürgősségi listára 
kerültem. Bizonyságot szereztem, hogy minden napban meg kell ragadni 
az örömöt, és a hálánkat is kifejezni, hogy itt lehetünk. A szeretet nem 
egy üres szó! Ezt adom át a férjemnek, a szüleinknek és gyerekeimnek is 
minden nap.

Életöröm és mosoly
Dr. Fegyveres-Fiskál Gábor alpolgármester

Lesz idén karácsonyi díszkivilágítás Nagykovácsiban? 
A Képviselő-testület takarékossági döntése alapján a karácsonyi 
díszvilágítás az idei évben csak részben valósul meg Nagyko-
vácsiban. A Kossuth Lajos utcán megszokott, villanyoszlopokra 
szerelt karácsonyi díszeket nem szerelik fel és a Tisza István tér 
ünnepi kivilágítása is részleges lesz. A döntést nem kizárólag az 
energiaárak emelkedése indokolja, hanem a díszítés fel- és le- 
szerelésének magas költsége is. Összességében 1.000.000 forint 
fölötti megtakarítást érünk el így.

Gyakran ismételt  
kérdések (GYIK)

Oxford
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Sorozatunk harmadik részében elérkeztünk a talán mindenkit 
legjobban érintő gázfűtéshez.  Földgázzal kétféleképpen tudunk fűteni: 
konvektorral vagy kazánnal. Konvektorból közel hárommillió működik 
az országban. Nem véletlenül, hiszen kisebb alapterületű lakásoknál – 
amelyek jellemzően a 80-as évekig épültek – észszerű megoldás volt. 
Azonban ezek jelentős része mára elavult: alacsony teljesítménynél 
jelentős a szén-monoxid-képződés, a gázszivárgás, alacsony a 
hatásfokuk, és ráadásul az 1982 előtt gyártott gázkonvektorok 
esetében tömítésként azbesztet használtak, amely súlyosan rákkeltő. 
A gázkazán esetében – a konvektorral ellentétben – a hőtermelő és 
a hőleadó berendezés elkülönül. A hőtermelő kazán mellett tehát 
szükség van még hőleadó rendszerre is (pl. radiátorok vagy padlóba 
fektetett csövek), amelyeken keresztül a hőleadás történik.  

Gázfűtés konvektorral 
Az új szabályozások szerint 2018-tól már csak olyan konvektor 
helyezhető üzembe, ami megfelel a szigorúbb nitrogénoxid-kibocsátási 
feltételeknek, vagyis „B” energiaosztály alatti készüléket nem lehet venni. 
Ugyanakkor érdemes az elérhető legjobb energiaosztályú készüléket 
beszerezni („A++” osztály, amelynek az energiahatékonysági mutatója 
másfélszer jobb, mint egy „B” osztályú készüléké. Az új konvektorokban 
már programozható szobatermosztátot építenek, és energiafogyasztásuk 
átlagban negyedével kisebb az eredeti készülékeknél. Ezért is nem 
érdemes megvárni, amíg teljesen tönkremegy a meglévő konvektor, 
hiszen egy új konvektor amellett, hogy jelentősen kevesebb káros 
anyagot bocsát ki és energiát fogyaszt el, komfortérzetben is többet 
nyújt, és a gázszámlát is csökkenti. A meglévő konvektort is érdemes 
évente átnézetni szakemberrel.  

Gázfűtés kazánnal 
A hagyományos gázkazánok általában nyílt égésterűek, vagyis a földgáz 
elégetéséhez szükséges levegőt a lakás belső levegőjéből veszik, az égetés 
során keletkező, még 150 °C füstgázt pedig közvetlenül a kéménybe 
juttatják. Ezzel szemben a kondenzációs kazánok az égéstermékben rejlő 
hőmennyiséget is hasznosítani tudják, és emiatt a hatásfokuk jelentősen 
magasabb, így általában 15-20%-kal kevesebb földgázt használnak fel. 
A különbség elsősorban az átmeneti fűtési időszakban (kora tavasz, 
késő ősz) jelentős, mivel modulációs technikával rendelkeznek, így 
fokozatmentesen igazítják a gáz égetését a pillanatnyi felhasználáshoz. 
Ráadásul zárt égésterűek, vagyis nem a lakás levegőjét használják 
el, hanem külső levegőt, és az égéstermékek (pl. szén-monoxid) 
szivárgásától sem kell tartani. 2016-tól már kizárólag ilyen kazánokat lehet 

beszerezni, viszont ebben az 
esetben is érdemes lehetőség 
szerint nem megvárni a 
régi kazán élettartamának 
végét a cserével, hiszen 
a fenti előnyök miatt – a 
szükséges plusz beruházások: 
kémény bélelése, kondenzvíz 
elvezetése ellenére is – hamar 
megtérül. Viszont mindkét 

kazántípusra igaz, hogy folyamatos karbantartást igényel, ezért minden 
évben szükséges megnézetni szakemberrel – amely sok esetben amúgy 
is a gyártói garancia feltétele. 

A központi fűtés sajátosságai
A központi fűtés esetében a kazán által előállított hőt egy hőleadó közeg 
adja le. Egy ilyen rendszer akkor tud hatékony lenni, hogyha minél kisebb 
a különbség az előremenő és a visszatérő víz hőmérséklete között –
vagyis ha a keringetett víz hőmérséklete alacsony. Ez természetesen csak 
úgy oldható meg anélkül, hogy fáznánk, ha a hőleadás minél nagyobb 
felületen működik. Ezért érdemes a régi öntöttvas radiátorokat lecserélni 
alacsony hőmérsékletű lemezradiátorokra, ha pedig mélyfelújításon vagy 
építkezésen gondolkodunk, akkor a felületfűtés (padló- vagy falfűtés) a 
legjobb megoldás. Ettől függetlenül érdemes felülvizsgálni az üzemi 
hőfokot Ezt általánosságban nem érdemes 55-60 °C-nál magasabbra 
állítani. Ha kombikazán állítja elő a melegvizet, az arra érvényes beállítás 
ne legyen több 50 °C-nál. 
Radiátoros rendszer esetében a legegyszerűbb módja a hatékony 
fűtésnek, ha a radiátorszeleppel szabályozzuk a fűtést, ezekből létezik 

már programozható digitális 
termosztátfej is. Azonban a 
termosztátok lecsavarása nem 
elég a hatékony spóroláshoz, 
néhány évente a hőáram helyes 
beállításait – és az egész fűtési 
rendszert is – ellenőriztetni 
kell szakemberrel, mert a 
különböző hosszúságú fűtési 
körök miatt előfordulhat, hogy 
a keringés, és így a hőleadás 
nem egyenletes. Ennél 
kevésbé bonyolult a rendszer 

légtelenítése, amelyet mi is meg tudunk oldani, legtöbbször a radiátor 
tetején lévő szelep kiengedésével. 

TakarékOKOSság  
Ábrahám Móni

Kedves Olvasónk!
Amennyiben Önnek is van olyan ötlete, praktikája, amely segítségével 
spórolhatunk a számlákon, kérjük írja meg szerkesztőségünk címére 
és a soron következő számban leközöljük azokat. 
Segítsünk egymásnak és osszuk meg a jó ötleteket!
Tájoló szerkesztőség: abraham.moni.tajolo@nagykovacsi.hu

Ebösszeírás
Tisztelt Ebtartók, Ebtulajdonosok!
Az állatok védelméről és kíméletéről szóló 1998. évi XXVIII. törvény (a 
továbbiakban: törvény) 42/B. § (1) bekezdése alapján a Nagykovácsi 
Polgármesteri Hivatal (a továbbiakban: Hivatal) ebrendészeti 
feladataival összefüggésben 2022. november 10. napja és 2022. 
december 20. napja között időszakos ebösszeírást végez Nagykovácsi 
közigazgatási területén tartott ebek nyilvántartásba vétele céljából.
Az eb tartója, tulajdonosa az ebösszeíráskor köteles a törvényben 
előírt adatokat a Hivatal rendelkezésére bocsátani, az ebösszeírás 
önbevallásos módszerrel történik.
Az „Ebösszeíró adatlap 2022" elnevezésű nyomtatványt ebenként 
kell kitölteni és eljuttatni a Hivatal részére, a nyomtatvány átvehető 
a Polgármesteri Hivatal Ügyfélszolgálatán, vagy letölthető az 
önkormányzat honlapjáról.
A lakosság részére széles körben, az alábbi módokon nyújtunk 
lehetőséget az adatlap benyújtására.
•  Levélben, postai úton (2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos utca 61.).  

A borítékra kérjük, írják rá: „Ebösszeírás”;
•  Személyesen leadható a Hivatal ügyfélszolgálatán;
•  Elektronikus levélben csatolmányként az igazgatas@nagykovacsi.

hu e-mail címre megküldve;
Az adatlap kézzel is kitölthető, de a saját kezű aláírás minden esetben 
elengedhetetlen feltétele a benyújtásnak!
Felhívjuk a figyelmet, hogy amennyiben 2022. december 20. napját 
követően az „Ebösszeíró” adatlapon szereplő adatokban változás állna 
be, továbbá amennyiben ezen időpont után kerül az eb a felügyelete 
alá, azt be kell jelenteni a Hivatal részére, a változást követő 15 napon 
belül.
Felhívjuk továbbá a tisztelt Ebtulajdonosok figyelmét, hogy a 
kedvtelésből tartott állatok tartásáról és forgalmazásáról szóló 
41/2010. (II. 26.) Korm. rendelet 17/B. § (10) bekezdése értelmében a 
4 hónaposnál idősebb eb csak elektronikus transzponderrel (chippel) 
megjelölve tartható. Amennyiben a jogszabályban meghatározott 
kötelezettségének még nem tett eleget, azt kérjük, haladéktalanul 
pótolja.
Az adatszolgáltatás a törvény értelmében kötelező! Aki az 
adatszolgáltatási kötelezettségének nem tesz eleget, vagy nem 
a jogszabályban előírtaknak megfelelően teljesíti, az állatvédelmi 
bírságról szóló 244/1998. (XII.31.) Korm.rendelet alapján állatvédelmi 
bírsággal sújtható.
Kérem, amennyiben az ebösszeírással kapcsolatban bármilyen 
kérdésük vagy észrevételük merülne fel, keressék a Hatósági és 
Szervezési Osztály munkatársát az alábbi elérhetőségeken: Sultan-
Halkó Andrea
Tel.: +36-26/555-034, e-mail: igazgatas@nagykovacsi.hu
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Sok szülő és gyermek ismeri itt Nagykovácsiban Kriskó Lászlót a 
Nagykovácsi Utánpótlás Sportegyesület egyik alapítóját, vezetőjét, 
néha edzőjét, a gyermekek állandó szurkolóját. De ki ismeri Kriskó 
László nemzetközi hírű filmest, rendezőt, producert, az Aranybulla 
sorozat és mozifilm egyik megálmodóját? Ismerjék meg azt a Kriskó 
Lászlót, aki mindent elsöprő lelkesedéssel tud beszélni a munkájáról.

Labdarúgás és filmezés. 
Hogy jön ez össze? Hogy 
érzed magad a pályán és 
a filmkészítés világában?
A mozgás és a labdarúgás 
iránti rajongás egészen 
kiskorom óta velem van. 
A miskolci gimnáziumi 
éveim után matematika-
testnevelés szakos tanár- 
nak készültem. Azonban 
egy sikertelen felvételi 
után fordult az életem. 
Mindenképp tanulni akar- 
tam valamit, így az akkor 

sikerszakmának tartott elektrotechnikai műszerész iskolába iratkoztam 
be. Talán 3 nap kellett ahhoz, hogy rájöjjek ez nem az én világom, de 
tisztességgel elvégeztem az iskolát, ami lehetőséget adott, hogy bekerüljek 
a Pannónia Filmstúdióba, ahol épp elektrotechnikai műszerészt kerestek a 
videós részlegre. A nővérem segített, hiszen ő ekkor már ott dolgozott – 
Jankovics Marcell csapatát erősítette filmes rajzolóként. Pályakezdőként a 
videók lejátszófejeinek tisztítása volt a feladatom, de emellett beleláttam 
a filmkészítés kulisszatitkaiba is. Minden szabadidőmben figyeltem, 
tanultam, szívtam magamba a tudást. Pár kollégával munka után amatőr 
filmeket készítettünk, amelyek közül az egyik az 1987-es Nyíregyházi Videó 
Szemlén fődíjat nyert. Innentől nem volt megállás, elkapott a „gépszíj”. 
Nekem a filmkészítés természetes közegem, a lételemem. 0-24 órában 
dolgozom, mert ez az életem. A családom is a filmkészítés világában 
dolgozik. Feleségem – Ancsa nemzetközileg elismert maszkmester, 
a nagyobb fiamat Gergőt is sikerült ezzel „megfertőznöm”, így ő is már 
aktív tagja a filmes szakmának, sőt a kisebbik Tomi épp egy Disney 
produkcióban dolgozik. 
Ezzel szemben, amikor kimegyek a pályára egy-egy meccs, mérkőzés vagy 
edzés miatt, ott mindig történik valami olyan, ami rajtam kívül álló dolog, 
amivel nem tudok mit kezdeni. Ez nekem hatalmas stresszt jelent. Zolinak 
(Lukátsy Zoltán a NUSE másik vezetője) szoktam mondani, hogy a pályára 
idegeskedni járok! :) De mindezek ellenére nagyon szeretek a gyerekekkel 
foglalkozni, szurkolni nekik, közösen várni az eredményeket. Büszkén 
mondhatom, hogy csapataink fantasztikus sikereket érnek el.
Hogyan folytatódott a filmes karriered? Hogy jutottál el az Aranybulláig?
A Pannónia Filmstúdió után lehetőséget kaptam egy újonnan kialakított 
zuglói filmstúdióban dolgozni, ami akkor Magyarország legkorszerűbb 

stúdiójának számított. 1989-et írtunk ekkor. Az elmúlt 30 évben mindent 
csináltam, amit ebben a szakmában lehet, egyedül a nagyjátékfilm 
maradt ki eddig. Úgy voltam vele, hogy enélkül is boldog vagyok, hiszen 
fantasztikus dolgokat alkothattam és alkotok. Aztán jött egy ötlet, egy 
lehetőség, egy pályázat, és elkezdődött az Aranybulla.
Miért ezt a témát választottátok?
Amióta az eszemet tudom, mindig érdekelt a történelem. Sokat olvastam, 
olvasok történelmi témájú könyveket, hiszen minden embernek szüksége 
van arra, hogy megismerje a múltat, eleink életét, gondolatait, főleg olyan 
kiemelkedő királyok munkásságát, mint az Árpádháziak. Azt is látom, hogy 
az iskolában nem lehet egy-egy témában igazán elmélyedni, átfogóan 
megismerni az adott korszakot. Ezért tartom fontosnak történelmi filmek 
készítését mai, modern, emészthető formában.
1222 az Aranybulla kiadásának dátuma, melynek 800. évfordulóját 
ünnepeljük ebben az évben, így természetes volt a témaválasztás. Emel- 
lett az Aranybullában megfogalmazott törvények a mai törvénykezésre, 
pénzpolitikára, bankrendszerre és jogi ügymenetre is hatással vannak. 
Hihetetlen, de igaz. II. András olyan fantasztikus politikai és stratégiai 
érzékkel rendelkezett, ami évszázadokkal meghaladta a korát
Hogyan kell elképzelni egy ilyen alkotási folyamatot a gondolat 
megszületésétől a vetítésig?
2020-ban jött az ötlet, hogy elkészítsük ezt a filmet három 
producertársammal és két filmíró kollégával. Én producerként és 
rendezőként, Rákay Philip producerként, Csincsi Zoltán producerként és 
operatőrként, Hábermann Jenő producerként, Kis Szabó Márk filmíróként 
és Trux Béla filmíróként jegyzi ezt az alkotást. 2020 végére elkészült a 
forgatókönyv és sikeresen pályáztunk a Nemzeti Filmalap támogatására. 
Emellett az Emberi Erőforrások Minisztériuma is mellénk állt, a Duna TV 
pedig befogadta a sorozatot. 2021 őszén kezdődött a konkrét tervezés, 
amelynek keretében 14-15 történész segítette a munkánkat, – a 
történészek mellett Käsler Miklós professzor is ellátott tanácsokkal, aki a 
magyar nemzeti történelem egyik szaktekintélye –, majd 2022 márciustól 
júniusig lezajlott a forgatás. Azóta az utómunkálatokon dolgoztunk. 
2022. november 30-án adtuk le a kész anyagot. Ezzel lezárult a 6 részes 
sorozat elkészítése, azonban jövő tavaszra egy 2 órás játékfilmet készítünk, 
amit a hazai mozik fognak majd vetíteni. A játékfilm verzióban már nem 
lesznek szakértői magyarázatok, kitekintések, de megjelenik egy új szál a 
történetben, ami már IV. Béla életével foglalkozik. Ez egy igazi, modern, 
populáris történelmi mozifilm lesz.
Kik a szereplők? Milyen szempontok alapján történik a karakterek 
kiválasztása?
Amikor egy rendező megálmodja a filmet, akkor automatikusan arcokat, 
személyiségeket kapcsol az adott karakterekhez. Összeáll egy lista azok- 
kal a nevekkel, akik megfelelnek az elképzeléseknek. Fontosnak tartottuk, 
hogy magyar színészekkel, magyar helyszíneken, magyar kollégák 
által valósuljon meg ez a film, ezért a szereplők is mind a hazai szakma 
kiválóságai. A fiatal II. Andrást Veréb Tamás, az idős énjét Trill Zsolt ala- 
kítja. Gertrúdot – András feleségét – Törőcsik Franciska személyesíti meg, 
aki minden ízében tökéletes Gertrúd. András barátját Dénest Sipos Imre 
játsza, fiatalkori Dénest pedig fia, Sipos Áron, aki színészetet tanul. De 
fontos szerepet kapott Rátóti Zoltán, Berettyán Sándor, Rajkai Zoltán, Sipos 
Kornél és Seres Zoltán is. És meg kell említenünk a több száz statisztát és 
kaszkadőrt, akik a tömegjelenetekben szerepelnek.
Az előzetest nézve láttam, hogy komoly hangsúlyt fektettetek a 
jelmezekre, kellékekre, a megfelelő helyszínek kiválasztására. 
Igen, egy történelmi film esetében nagyon fontosak az apró részletek. 
A jelmezeket egy részét és a kellékeket spanyolországi és olaszországi 
hatalmas raktárban válogattuk ki. Hihetetlen élmény volt sétálni a 
jelmezekkel teli végeláthatatlan sorok között. Ezeket a jelmezeket, 
kellékeket használták több komoly produkcióban, mint a Trónok harca, 
Gladiátor vagy a Ben Hur. Számos jelmez pedig magyar jelmeztervezők és 
varrók munkája 
A helyszínek tekintetében szerencsés helyzetben voltunk. A Jáki-templom 
felújítása pont a forgatás kezdetekor fejeződött be, így a még üres 
templomban tudtuk felvenni a koronázási jelenetet. A külső helyszínek 
a Zsámbéki-medence különböző pontjain voltak. Forgatunk a Budakeszi 
erdőben, az Anna-laknál és Pátyon is. Az etyeki és fóti filmstúdiókban 
kerültek felvételre a belső jelenetek.

Nagykovácsi füves pálya partvonalától az Aranybulláig
Szemesy Barbara alpolgármester
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Maga a filmbeli történet mekkora időt fed le?
A történet 1170 körül kezdődik, amikor a gyermek András és testvére Imre 
civakodását elevenítjük fel. Majd Imre trónra kerül, de 8 év uralkodás után 
meghal, ahogy rövid idővel később örököse, a 4 éves László király is. Így 
1205-ben Andrásra száll a korona. Uralkodása alatt számos hadjáratot 
vezetett, sokat utazott. így világlátott emberként a tapasztalatait a 
kormányzás területén hasznosította. Ő egy igazi távlatokban gondolkodó 
reformer volt. András energikus külpolitikájával az egész Balkán-félszigetet 
behálózta, és több szomszédos területet is meghódított. A belpolitikában 
olyan modern törvényeket alkotott az Aranybulla 1222-es kiadásával, 
melyek kisebb-nagyobb változtatásokkal egészen 1848-ig hatályban 
maradtak. 
Határozottsága azonban sok ellenséget is szült, sokan nem értették meg 
törekvéseit, még saját gyermekét – IV. Bélát is ellene nevelték, így Béla 
ellenzéke lett saját apjának. 1235-ben, 30 év uralkodás után elhunyt II. 
András, és fia IV. Béla néven lett magyar király. A film Béla uralkodásának 
egy rövid részletét is feleleveníti, amikor teljesen hátat fordított apja 
törekvéseinek és minden törvényét és rendeletét megsemmisítette, 
azonban a Muhi csata veresége után belátta apja politikai nagyságát, és  
az újjáépítést, újjászervezést már II. András elvei alapján tette.
Hatalmas munka van ebben a sorozatban, és még további munkák 
lesznek a filmmel is. Mit adott neked az elmúlt időszak?
Eddig is tudtam, és ezután a munka után még biztosabb vagyok abban, 
hogy méltán lehetünk büszkék a múltunkra, királyainkra, az Árpádháziak- 
ra. Hatalmas tudással rendelkező, rendkívüli emberek voltak. A sorozat 
elkészítése során a legfontosabb az volt számunkra, hogy mindent 
tényekkel alá tudjunk támasztani. A filmkészítéshez mindig szükség van 
némi fikcióra, de a mi sorozatunk minden esetben a történelmi tények, 
események bemutatását elsődleges célként kezelte. Aki megnézi a 
sorozatot vagy majd a mozifilmet megbizonyosodhat arról, hogy okkal 
volt a Magyar Királyság az akkori Európa meghatározó hatalma. 
A sorozatot karácsony idején tűzi műsorára a Duna TV december 25-30. 
között főműsoridőben. A mozifilmre még jövő tavaszig várni kell, de 
biztos vagyok benne, hogy az készítők lelkesedése kiváló alkotást fog 
eredményezni. Nézzék meg a sorozatot, a filmet, fedezzék fel benne a 
környékünkön felvett részleteket. Jó szórakozást! 

10 éves a Nagykovácsi  
Református templom

Az évforduló alkalmából ólomüveg került a templom Nagyszénásra 
néző ablakába. Az ólomüveg tervezője lakostársunk, Vladár Csaba, 
képzőművész. Az üvegablak leírása Vladár Csaba szavaival:
„A most elkészült ablak a református templom északi üvegablaka. A 
majdani déli, a falu felé néző ablak mindig a helynek, helységnek szól, 
amely terveink szerint 2023 húsvétjára fog elkészülni.

A templomszentelés 10  
éves jubileumára most el- 
készült északi üvegablak, 
mindig a „világnak" a na- 
gyobb környezetnek üzen,  
Jézus örökérvényű monda- 
tával, latin nyelven: „EGO 
SUM VIA, ET VERITAS, ET 
VITA – Én vagyok az Út, az 
Igazság és az Élet."
Az üvegképen a három  
búzakalász a szenthárom- 
ságra, alatta a zöld hegye- 
ken álló korona a magyar 
címer kiskoronáját idézi.

A koronát tartó „hármas halom," a Tátrára, a Mátrára és a Fátrára, de 
egyben a Golgotára és Nagykovácsi hegyeire is utal. Mögöttük a derült 
kék égen ragyogó nap, a telihold és a reformáció egyik jelképe a növekvő 
újhold.
Az üvegkép a hagyományos ólomsínes technológiával, ásványokkal 
színezett, majd kemencében ráégetett üveglapokból készült.
Ezen alkalmazott többszáz éves technológiából következő, első 
restaurálás várható(!) éve: 2122 ősz.
Az üvegablakoknak van egy sajátosságuk, hogy a mai mobiltelefonokkal 
(záridő beállítás nélkül) nagyon nehéz eltalálni a szabad szemmel jól 
látható színeket, ezért mindenkitől azt kérem nézze meg a színeket a 
helyszínen.”
Tervezés: Vladár Csaba/képzőművész
Kivitelezés: Soós Csilla/üvegművész Dunaszerdahely
Beépítés: Kneipp Vince, Ilarion Lóránt, Szathmáry Gergely, Vladár Csaba 
és Bakó Mihály.
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Nagykovácsi Kispatak Óvoda
Intézményvezető: Szabó Orsolya
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Száva u.-i tagóvoda: • 2094 Nagykovácsi, Száva u. 7. • Telefon: 26/389-383 • e.mail: kispatak.szava@gmail.com

Honlap: www.kispatakovoda.hu

Már többször is álmodoztunk arról, hogy 
papírra kellene vetni és közkinccsé tenni 
mindezt. Most jött el az ideje, hogy egy 
sorozatot indítsunk Kispatak Füzetek címmel  
és megosszuk az érdeklődőkkel ebben a 
formában is gyakorlatainkat, újdonságainkat.
Az első kiadványunkkal, Hospice Óvodaként 
egy innovatív projektet alkottunk. A projekt 
írójaként településünk díszpolgárát, Karczewicz 

Ágnest jegyezhetjük. Idézet a Füzet bevezető 
gondolataiból:
„Lassan 10 éve, hogy óvodánk csatlakozott 
Hospice Alapítvány felhívásához és minden 
ősszel a nagyobbakkal nárciszhagymákat 
ültetünk a kápolnánál. A kerek évforduló talán 
jó alkalom arra, hogy elkészüljön egy olyan 
összeállítás, mely akár heti vagy több napi 
programja is lehet a csoportéletnek. 

Miért is csatlakoztunk anno, ehhez a 
programhoz? Mert 
hittük, hogy a se- 
gítségével olyan té- 
mákról lehet beszél- 
getni, foglalkozni 
(tartós betegségek, 
öregedés, halál), me- 

lyek kicsit „tabukként” kezelünk, mi magunk 
is. Nehezen találjuk a megfelelő technikákat, 
pedig az ezekkel való foglalkozások segítik a 
gyerekek érzelmi érzékenyítését, és ha úgy 
alakul, akkor a személyes félelmek, esetleges 
veszteségek feldolgozását is.”
A jövő évtől új helyszínre költözik a Sebestyén 
kápolna melletti Nárcisz mező, mely otthont 
ad majd a gyerekeknek az emlékezésre, a kis 
jelkép nárciszok ültetésére. Addig is, már lesz 
egy kiváló projekt, melyre támaszkodhatunk 
pedagógiai munkánk során. 

Köszönjük Ági!

Kispatak Füzetek 1. – Hospice tevékenység ajánló  
Új és nehéz fába vágtuk a fejszénket. 

A Kispatak Óvodában számos projekt, program, esemény, nevelési-oktatási módszer gyűlt 
össze az elmúlt évek során. Bázisintézményként sok-sok előadáson, bemutatón igyekeztünk 
megmutatni a felhalmozott tudást, megosztani másokkal is értékeinket.

Szeptember, az óvodai beszoktatás-befogadás 
időszaka. 
Ajándék. Ajándék minden téren, hiszen egy 
jól előkészített terepen, felkészült, a feladatra 
ráhangolódott óvodapedagógusok csodálatos 
élményekhez juttathatják a gyerekeket, a 
szülőket és még önmagukat is.
Tehát e téren szerzett élményeimen 
alapuló gondolataimat olvashatják, amik 
mind arra engednek következtetni, hogy a 
zökkenőmentes, kellemes élményekkel teli 
beszoktatás a következő kombináción múlik: 
szülő-gyermek-pedagógus együttműködése. 
A Kispatak óvoda Kaszáló utcai épületében 
minden csoportba érkeztek 2,5–3 éves korú 
kisgyermekek, akik részben otthonról, részben 
bölcsődéből kerültek az óvodás vegyes 
csoportokba. A beszoktatást egy szülővel 
szoktuk kérni, mivel a folyamatosság, a 
kiszámíthatóság rendkívül fontos.
A szoktatás első fázisában, ami az első 2–3 
napot öleli föl, a gyermek és a szülő együtt 
voltak jelen, a játékokban észrevétlen, csupa 

mosollyal vontuk be őket, természetes érzetet 
próbáltunk teremteni. A csoda hamar érződött, 
a picikék kedvesen, nyitottan kapcsolódtak a 
csoport életébe, mintha a legtermészetesebb 
dolog volna, hogy velünk vannak. 
Az ezt követő napokban a szülő már elköszönt 
reggel a kisgyermekétől és ölben átvettük, 
„beszeretgettük" őket a csoportba. Az ébredés, 
hogy anya nélkül vannak velünk, apró érzelmi 
hullámokkal jelentkezett, amiket kedves 
babusgatással, öleléssel, nyugattó ölbéli játé- 
kok ismétlésével, kis társaik kedves vigasz- 
talásával nagyon szépen át lehetett vezetni egy 
újabb nyugalmi fázisba. 
Egy-egy nagyobb sírásnál pedig egy teljes 
odaforduló, szeretetteli mellé állás, biztonságot 
adó jelenlét és végül szomorúságot oldó ölelés 
segített.
A szülő érkezésekor mindent részletesen el 
tudtunk mesélni, a bizalom így minden esetben 
elmondhatjuk, hogy maximálisan kialakult az 
óvónő-szülő-gyermek hármasban.
Az udvarunk? Maga a természet csodája volt 
ebben a napsugaras időszakban, tele izgalmas 
megfigyeléssel, szabadsággal, élménnyel.
Ezek után a bent alvás már nem jelentett 
semmilyen nehézséget. Az az óvodai lét egyik 
legkellemesebb ideje. Ilyenkor fáradtan és 
jóllakottan, frissen kiszellőztetett szobában, 
szépen vetett ágyakban, finom illóolajjal 
párologtatva, kedves mese elmondása (a 
Vackor csoportban stílszerűen: Kormos István: 
Vackor az óvodában) utáni halk nyugtató zene 

hallgatása közben az óvónénik simogató keze 
szinte mindenkit elaltatott.
Azóta már rutinba fordult sok részfolyamat. 
A legkisebbek is szeretettel várják az óvodai 
napokat, a gyerekek számon tartják, várják 
egymást, érdeklődnek, ha valaki nincs jelen. A 
csoda megszületett: kedves régi-új csoportok, 
biztonságot adó, szerető, otthonos légkör, 
zene, mese, játék, és egy út a lehetőségek felé.
A beszoktatás időszakára fókuszált figyelem, 
az abba fektetett energia hatványozottan térül 
meg egész éven át. 
Már a közös játékok, nagy séták, nevetések 
várják a gyermekeket, és hagyományainkhoz 
híven a sok izgalmas program, amit rendületlen 
szervezünk az összes óvodánkban, Nagykovácsi 
dombjainak ölelésében.

A beszoktatás  
csodája

Fejes Judit, a Vackor csoport óvoda- 
pedagógusa mesél az új óvodások be- 
fogadásáról.
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Az iskolakezdés talán az egyik olyan pillanat, 
amikor a szülők azt érzik, elengedik a gyerekük 
kezét, és ezt most nagyon jól kell csinálni. 
Hiába tudjuk, hogy nincs tökéletes gyerek, 
elég ha jó szülők vagyunk, nem kell mindent 
tökéletesen csinálni, és nincs tökéletes döntés 
se, azért mégis jó lenne tudni, hogy rendben 
lesz minden!

Igazán jó volt látni, milyen sok szülő szánt rá 
időt, hogy átgondolja, hogyan tudja jól segíteni 
a gyerekét az iskolára készülésben. Külön öröm 
volt, hogy olyan szülők is érdeklődtek, akiknek 
gyerekei szeptemberben még nem kell iskolát 
kezdjenek, de szeretnének előre tervezni, 
nem kapkodni, a 12 évnyi iskolába járást jól 
megalapozni. 
Az iskolaérettség néhány szempontját 
gondoltuk át a találkozó első felében. Ilyen 
fontos szempontok például a kudarc kezelése, 
vagy a társas viselkedés-együttműködés 
kérdése. A most 6 éves gyerekek óvodás kora a 
COVID intézkedések árnyékában telt, így sokkal 
kevesebb társas tanulásra volt lehetőségük, 
ami nagy hátrányt jelenthet számukra, de 
szerencsére tudatos odafigyeléssel nem 
behozhatatlant... A gyerekek saját magukról 
való tudása, önismerete is fontos. Miközben 
az iskolaérettségi vizsgálatok a gyerekek 

finommotorikáját, monotónia tűrését, feladat- 
tudatát is jelzik...
A szülők pedig, január 18-áig, megfontolt 
döntést kell hozzanak arról, hogy megkezdi-e 
gyermekük szeptemberben az iskolát, vagy 
van-e olyan szempont, ami indokolja, hogy 
még egy évig óvodás maradhasson. Az 
óvodapedagógusokkal, szakemberekkel való  
közösen gondolkodás nagy segítség lehet  
ebben. A gyerekek sok képessége a családon 
kívüli térben máshogy mutatkozik meg. Érde- 
mes rálátást kérni. Az óvodában maradásnak 
pedig adminisztratív feltételei is vannak, amire 
nem árt szintén időben felkészülni.
Az előre szerkesztett diasorok után volt 
lehetőség kérdezni, közösen gondolkozni, majd 
személyes kérdéseket is feltenni. És érkeztek is 
a kérdések. Sokáig maradhattunk beszélgetni, 
tervezgetni és eldönteni, hogy lesz folytatása 
ennek a remek találkozásnak.

Menni  
vagy maradni?

Fodor Klári a Kispatak Óvoda gyógy- 
pedagógusa, beszélgetést szervezett a 
szülők számára az   iskolába készülésről, 
óvodában maradásról. Erről az eseményről 
szól a beszámoló.

„Az összefogás csak a kezdet csupán. Az 
együttműködés és a közös munka jelenti a 
sikert”

/Henry Ford/
Elkezdődött a párbeszéd. De tényleg...
A kapcsolatfelvétel előzménye volt, hogy 
óvodánkban 2022-ben megalakult egy szakmai 
munkaközösség, mely célként tűzte ki, hogy 
a kiemelt óvodai partnerekkel – elsőként az 
iskolával –, új és szélesebb mederbe tereli az 
együttműködést. Kérdezhetnék, vajon eddig 
nem létezett együttműködés a két intézmény 
között, hiszen annyira evidens lett volna. Nos 
az őszinte válasz az, hogy igazán tartalmas 

kapcsolat nem volt köztünk. Mióta az iskola 
kikerült az önkormányzat fenntartásából kissé 
eltávolodtunk egymástól. A találkozások is 
megritkultak, kevésbé volt tartalmas a két 
intézmény kapcsolata.
Úgy tűnik, ezt szerette volna mindkét 
intézmény megváltoztatni, mert a szándék 
kölcsönös volt. A találkozót az iskola szervezte, 
meleg szeretettel és nagy várakozással. Nem 
csak kedves vendéglátók és a mesés házi 
készítésű sütemények ölelték körbe a lelkünket, 
de a tartalom is emlékezetes maradt. A tanítók 
bemutatkozása, módszereik, elveik megosztá- 
sa színes és izgalmas volt. A program jó nyi- 

tánya egy mélyebb együtt gondolkodásnak, 
ahol a két nevelési színtér közelebb kerülhet 
egymáshoz már azzal is, hogy jobban ismerik 
és értik a másik fél munkáját. Köszönet a 
Nagykovácsi Általános Iskolának a fogadásért 
és a nyitottságért. 
Már várjuk, hogy decemberben ismét 
találkozhassunk, ahol a nagycsoportos óvo- 
dásaink látogathatnak el egy-egy tanítási órára, 
bepillantva az iskolás életbe.

Óvoda-Iskola találkozás – első felvonás.

Szabó Orsolya intézményvezető összefoglalója a Kispatak Óvoda és a Nagykovácsi Általános 
Iskola pedagógusainak első találkozójáról.

Márton napi fények
Idén november 11-én, Szent Márton napján 
ismét fénybe borult Nagykovácsi főtere.  
A Kispatak óvodásai apukákkal, anyukákkal 
testvérekkel és persze az óvó nénikkel, 
dadusokkal kiegészülve zajos sokadalommal 
töltötték meg a teret. A gyerekek, kezükben a 
saját készítésű lámpásokkal emlékeztek Szent 
Mártonra, hiszen a gyertyaláng az Ő emlékét 
őrzi, és a jó cselekedeteket szimbolizáló fényt 
juttatja el az emberekhez. A kőfalon kiállításra 
kerültek a vidámabbnál-vidámabb tökből 
készült remekművek, amelyeket a gyerekek a 
csoportokban együtt készítettek.
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Te tudod mi az a mászófal? A lehetőségek 
tárháza. Ahány fogás, ahány lépés és 
mindenekelőtt ahány gyerek, annyiféleképpen 
lehet eljutni a fal egyik végéből a másikba. 
Lehet mesét szőni bele, és így a falon feljutva 
megszerezhetjük a gyémánthegy csúcsáról a 
legékesebb drágakövet. Végig evickélhetünk 
hosszában a falon, vigyázva, hogy a Csattogó 

Fogú Krokodilok tavába ne essünk bele. De 
akár átvihetjük a túlpartra Mackó Bácsinak a 
kedvenc áfonyabogyó lekvárját is. 
Nem beszélve a játékos megoldások végtelen 
sokaságáról. A színes fogásokra építve például 
előre kitalálhatjuk, hogy csak a pirosakat és 
kékeket fogjuk használni, vagy a balkéz sárga és 
piros, a jobb kéz kék és zöld fogásokat érinthet 
csak. A mászófal segítségével a gyerekek 
fejleszthetik szociális kompetenciájukat is. Erre 
egy jóhangulatú gyakorlat, hogy a két egymás 
mellett mászó gyerek kezeit összekötjük, és így 
egymásra figyelve kell leküzdeniük az előttük 
tornyosuló falat. 
Még sorolhatnám estig a gyerekeket sportolásra 

motiváló leleményes játé- 
kokat, de inkább mondanék 
pár szót magáról a mászófal 
megvalósulásáról itt Nagy- 
kovácsiban. Hiszen alig két 
hete, november közepén 
avattuk fel a Nagykovácsi 
Kispatak Óvoda Kaszáló 
utcai épületében ezt a re- 
mek mászófalat, melyet 
lelkes óvodásaink – nagy 
örömünkre – buzgó jó- 
kedvvel használnak. Az idén 
május végén a Teleki-Tisza-
kastélyban megrendezett 
jótékonysági óvodai bál be- 
vételéből megépült mászó- 

fal büszke tagja lett kis településünknek, 
és boldogan várja, hogy a délelőtti óvodai 
csoportfoglalkozások, és a hamarosan induló 
délutáni külön órák alkalmával részese lehessen 
a gyerekek játékos fejlesztésének.

Köszönjük a szülőknek és minden ado- 
mányozónknak, hogy lehetővé tették a 
mászófal beszerzését!

A falra mászunk!
Bacsó Gábor óvodatitkár mesél a falmászás 
titkairól, lehetőségeiről, terveinkről.

A Nagykovácsi Teleki-Tisza-Kastély számos 
kiváló rendezvény lebonyolítását tudhatja maga 
mögött. Ebben az évben már komolyzenei 
koncertek is bővítik a repertoárt a helyiek 
nagy örömére, hiszen ki sem kell mozdulni a 
településről, mégis színvonalas zenei program 
részesei lehetünk.
Ebbe a csodás környezetbe invitálta a Magyar 
Cserkészszövetség projektigazgatója, Szórád 
Előd a gyermekekért végzett áldozatos 

munkájuk elismeréseként a Nagykovácsi 
Kispatak Óvoda dolgozóit, akik egy 
Beethoven est részeseivé válhattak.
A gyönyörű díszteremben ülve, 
Hsin-Ni Liu, nemzetközileg elismert 
tajvani születésű, de régóta Magyar- 
országon élő előadóművész zongora- 
játékát hallgatva, igazi lelki feltöltődés- 
ben volt részünk a zene által.
Köszönjük a felejthetetlen estét és 
ajánljuk minden Nagykovácsi lakosnak, 
hogy legyen részese a további koncert 
élményeknek. 
Hiszen:
A zene az kell, hogy ne vesszünk el,
Hogy mégse adjuk fel!
/Dés László: A Zene/

Köszönjük
Szabó Éva tagóvoda vezető írása zenei 
ajándékról és egy kiváló kezdeményezésről

A családok számára gyakran kellemetlen, 
megoldandó feladatnak tűnik, amikor az 
óvodában nevelés nélküli munkanap van. Az 
ott dolgozók számára pedig lehetőség, hogy 
közösen gondolkozhassunk, új élményeket, 
szakmai tudást szerezzünk, amit később a 
gyerekek javára fordíthatunk.
Ilyen szakmai és gyakorlati alkalom volt a Kis- 
patak Óvodában, október 28-án, Kovalovszki- 
né Etre Ágnes gyógytornász, Dévény tera- 
peuta vezetésével az az óra, amikor meg- 
ismerhettük és kipróbálhattuk a gyógytorna-

lábtorna hasznos és mókás gyakorlatait. 
Természetesen anatómiai és propriocepciós 
háttérismeretekkel is gazdagodtunk.

A lábfej izmainak, boltozatainak erősítése, 
a megfelelő testtartás kialakításához, 
fenntartásához nagy segítség. A test- és 
mozgás-tudatosság, a későbbi önbizalom 
és sikerélmények alapja. Ahogy talpunk is a 
testtartásunk alapja.

Köszönjük, hogy kipróbálhattuk, átélhettük a 
játékos feladatokon keresztül, hogyan lehet 

hitelesen, és a gyerekek számára motiválóan 
közvetíteni ezt a tudást.
A feladatok kipróbálása közben jó volt megélni, 
hogy felnőttként, felelős pedagógusokként 
is tudunk nevetni, közösen játszani, kicsit 
gyerekek lenni, a gyerekek perspektívájába 
helyezkedni.

Lábtorna az értekezleten  
Saját élmény workshop és csapatépítő alkalom.
Fodor Klára, gyógypedagógus
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A Nagykovácsi Általános Iskolában a 
módszertani sokszínűség mellett nem 
szeretnénk engedni az eddig elért szép 
tanulmányi versenyeredményeinkből sem, 
akár alsós, akár felsős diákokról is legyen szó. 
Az iskola hagyományosan részt vesz olyan 
országos tanulmányi versenyeken, amikor egy 
csapat mérheti össze a tudását a másikakkal. 
Az ilyen versenyeken sok múlik azon, hogy 
egy csapaton belül, hogyan tudnak a diákok 
együttműködni egymással. Hiszen senki sem 
tudhat mindent mindenki ugyanolyan jól, valaki 
egy bizonyos tantárgy keretei között ebben, 
valaki abban ügyesebb. De együttműködni 
kötelező, hiszen közülük csak a legjobban, 
legtöbbet teljesítő csapat tud, igazán elöl 
végezni. Valahogy úgy, mint a való életben is, 
hiszen a munka világa is az együttműködést 
állítja elénk a legfontosabb tényezőnek. 
Ezért is örülünk az országos szervezésű 
Bolyai csapatversenyeknek matematikából, 
természetismeretből, magyarból, mert a 
négyfős csapataink bizonyítani tudják azt, hogy 
milyen jók ebben is. 
Mégpedig az idén lezajlott eddigi versenyek 
tanúsága szerint szép sikerrel. Nem ismétlem 
meg a már közölt szép eredményeket, sikereket 
ebben a cikkben, hiszen a Tájoló hasábjain is 
megjelennek, megjelentek ezek az eredmé- 
nyek. A felkészítő pedagógusokat sem emlí- 

tem ismét, akiknek felsorolása szintén hosszú 
sorokat tölthet be. Most egy pedagógust 
szeretnék kiemelni közülük, aki idén 
ünnepli pedagógus pályafutásának 25 éves 
fordulóját. Zsohovszky Edit matematika-fizika 
szakos tanárnőről van szó. Azt nem is kell 
hozzátennem, hogy az iskolánkban ünnepli 
ezt a szép negyedszázados jubileumot, hiszen 
szinte az egész élete ehhez az iskolához 
köti. Ide járt általános iskolába, majd a 
középiskola és a felsőfokú tanulmányai után 
ide jött vissza tanítani is. Az iskola kiemelke- 
dő tehetséggondozó mun- 
kájában a tanárnő orosz- 
lánrészt vállalt idén is. 
Különleges, szép jutalom 
az élettől, hogy pont ebben 
az évben, novemberben 
érte el az általa felkészített 
csapataival azt, hogy őt 
választotta a versenyt szer- 
vező bizottság az ország 
legjobb felkészítő pedagó- 
gusává, hiszen az általa 
felkészített csapatok közül 
a legtöbb érte el a legjobb 
eredményeket, országos 
szinten. Természetesen egy 
ilyen felkészítés mögött 
azért ott húzódik egy 

nagyon gondos alsó tagozatos munka is, hiszen, 
mint tudjuk, csak erős alapokra lehet komoly 
várat építeni. Ráadásul a tanárnő nagyon 
illusztris névsorba került be iskolai (és országos) 
szinten, hiszen előtte már hárman érték el, hogy 
abban az évben ők voltak országosan a legjobb 
versenyfelkészítő pedagógusok. Zsohovszky 
Edit tanárnő Smetana Erika, Kakukné Lehrreich 
Emília és Borosnyainé Simon Katalin után már a 
negyedik olyan pedagógusunk, aki országosan 
a legjobb felkészítő volt!

Gratulálunk az idei legjobbnak! Kívánjuk – 
kollégák, szülők és diákok – hogy még sokáig 
tanítsa és készítse fel a tanítványait ilyen 
sikeresen a versenyekre és az iskolai, de ezek 
által, akár életre szóló feladatokra is!

Gratuláció az idei legjobbnak!
Fehér Imre intézményvezető Nagykovácsi Általános Iskola

November 4-én, a nemzeti gyásznapon a 
7.a osztály az 1956-os emlékszobában járt. 
Megtekintették a 32 sor című kiállítást, amely 

Schmidt Imrének állít emléket. Köszönjük a 
szervezést Hanula Krisztinának és G. Furulyás 
Katalinnak!

1956-os emlékszoba

Lelkes előkészületek előzték meg Szent Márton, 
Pannonia szülöttjére való megemlékezést. A 
német nyelvet tanuló gyerekekkel már hetek 
óta német énekeket tanultunk és fordítottunk 
magyar nyelvre. 
November 10-én este saját készítésű 
lámpásokkal, énekelve indultunk sötétedés 
után a németes diákokkal a Sváb házba. 
Itt nagy szeretettel, házi süteményekkel 
fogadtak bennünket a közösség tagjai. Az 
udvaron hatalmas tüzet gyújtottak, körülötte 
melegedhettünk. A gyerekek feloldódtak 
a beszélgetésekben, éneklésben és még 
táncoltak is. 
Maradandó élmény volt ez mindannyiunk 
számára!

Sankt Martins  
Tag
László Gabriella némettanár 
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Először a Szemlő-hegyi barlangban jártunk, 
ahol részt vettünk egy föld alatti földrajzórán. 
A mészkőhegységek és a barlangok kelet- 

kezéséről érdekes filmet néztünk, ezt 3D-s 
bemutató követte a barlangászok munkájának 
bemutatásával. A délelőttöt egy barlangtúrával 
zártuk.
A múlt héten pedig a Pál-völgyi-barlangot 
is meglátogattuk egy kedves meghívásnak 
köszönhetően. A barlangnak most épült meg 
a látogatóközpontja, ennek a reklámozásához 
készítettek egy kisfilmet, amihez gyerek- 
csoportot kerestek. 
A gyerekeink nagy örömmel és izgalommal 
készültek erre a napra. A barlangtúrán a vezető 
érdekes történeteit hallgatva megcsodálhattuk 
a különböző álló- és függőcseppköveket. A 
legnagyobb izgalmat azonban a denevérek 
látványa okozta.
A túrát követően elsőként próbálhatták ki a 
gyerekek az interaktív Látogatóközpontot. 
Különleges élmény volt látni a készítők arcán azt 
a szeretet, és örömet, ahogyan csak „csodálták", 
amint a gyerekek birtokba vették a teret. 
Mindenkinek ajánljuk a fenti barlangok meg- 
látogatását!

Barlanglátogatás
Vácziné Gondár Gyöngyvér 3.c osztályfőnöke

A Cédrus osztály az elmúlt hónapban két 
budapesti barlangot is meglátogatott. 

Tizenegy évvel ezelőtt november 13-át a 
magyar nyelv napjává választották annak 
emlékére, hogy 1884-ben ezen a napon lett 
hivatalos nyelv hazánkban a magyar. A nyelv- 
vel a nyelvtudomány foglalkozik. A nyelv- 
tudomány egyik érdekes ága a nyelvtörténet 
– idén a gyerekek ebből kaptok egy kis ízelítőt.
A nyelv változása egy régi padlás kipakolásához 
hasonlítható. Ilyenkor nem mindent őrzünk 
meg. Válogatunk, feltesszük a kérdést, hogy mi 
fontos és miért. A „megőrzésről” szól a nyelv 
története is.
Az általunk beszélt nyelv mindaz, amit az  
évszázadok megőriztek, kialakítottak. A nyelv- 
emlékek azért fontosak, mert egyszerre 
mesélnek egy nemzet és egy nyelv tör- 
ténelméről. A nyelvemlékeket pergamenek, 
kódexek vagy akár csak papírszeletkék 
hordozzák.
Első ilyen, a Tihanyi Apátság alapítólevele 
bár latin nyelvű, 58 magyar szót tartalmaz, 

és megőrizte számunkra az első magyar 
mondatszerűséget: „feheruuaru rea meneh 
hodu utu rea” vagyis: a fehérvárra menő hadi 
útra. 
Az első magyar összefüggő szövegemlék egy 
prózai szöveg, a Halotti beszéd és könyörgés 
1200 körülről. Ez egy temetési beszéd, melyet 
már sokszori elmondás után jegyezhettek le. A 
híres kezdősorok: „Látjátuk feleim szümtükhel, 
mik vogymuk: isa, por ës homou vogymuk.” 
A szöveg a Pray-kódexben található, és 

vendégszövegként került be a latin szövegek 
közé.
Az első magyar nyelvű vers az Ómagyar Mária-
siralom 1300 körülről a Leuveni kódexből. „Ó 
én ézes urodum, Eggyen igy fiodum! Sirou 
anyát teküncsed, Búábeleül kinyuhhad!” A vers 
mai füllel hallva is szívhez szóló. 
Megnéztük a Mézga család különös kalandjai 
közül az Időkibővítő című epizódot. Ebben 
Nepp József és Romhányi József írta a zseniális 
„ómagyar” párbeszédeket, melyek segítségével 
a gyerekek próbára tehették magukat. És mi 
vajon mennyit értenénk őseink beszédéből, 
hogyan boldogulnánk, ha visszautaznánk a 
múltba az Időkíbővítővel? 

A magyar nyelv napja 
Östör Katalin magyartanár

Október végén, nagy szeretettel vártuk az 
óvónőket iskolánkban egy közös találkozásra, 
beszélgetésre. Egymás közelében dolgozunk, 
együtt neveljük a gyerekközösségeket, 

ezért gondoltuk, hogy az alsós gyerekekkel 
végzett munkánkat jobban megismertessük 
az óvónőkkel. Fontosnak tartjuk az 
együttműködést, hogy bemutassuk iskolánk 

sokszínűségét is. A tavaszi 
iskolakóstolgató mellett az idei 
tanévben több találkozót is 
tervezünk. Ennek első eseménye 
volt ez az alkalom.
Fehér Imre iskolaigazgató és 
Meszlényiné Ritli Márta alsó 
tagozatos igazgatóhelyettes 
köszöntője után Szabó Orsolya 
óvodavezető mutatta be az óvodák 
sokszínűségét, majd a negyedik 
osztályos tanítónők mutatkoztak 

be és bepillanthattunk az osztályok életébe, 
a tanulmányi munka melletti színes 
programjaikba. 
A kis elsősök mindennapjait az elsős tanítók 
mesélték el. A nyáron még óvodás gyermekek 
vidám iskolás beilleszkedését, iskolai munkájuk 
színes hétköznapjainak bemutatását, mo- 
solygós arcok hallgatták. Az óvodában folyó 
alapos előkészítő munka eredményeképpen 
érdeklődő, tanulni szerető, olvasni, írni, 
számolni akaró kis elsősök lépik át minden nap 
az iskola kapuját.
Finom sütemények is készültek a találkozóra. 
Kötetlen beszélgetés, teázás mellett úgy 
köszöntünk el egymástól, hogy nemsokára 
újra találkozunk. Akkor már az első osztályosok 
mutathatják meg az óvodásoknak, mennyi 
mindent tanultak már az iskolában.
Szeretettel várjuk őket az óvó nénikkel együtt.

Teadélután az óvónőkkel
Veres Ildikó 1.b osztály tanítója, alsós munkaközösség vezető 
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Brunszvik Teréz díj, Arany Anyu kitüntetés és számtalan szakmai 
elismerés büszke tulajdonosa Karczewicz Ági óvodapedagógus, aki 
idén a közösségért végzett sokrétű és odaadó munkája elismeréseként 
a Nagykovácsi Díszpolgára címet is átvehette. Ági a legjobb példa 
arra, hogy az idő csak a testünk felett múlik, a szellemünk és a lelkünk 
örökre fiatal marad, ha érzékenyek vagyunk és odafigyelünk másokra. 
Legszebb ünnepünk közeledtével beszélgetünk a díszpolgári címről, az 
adventi várakozásról és a készülődés öröméről. 
2022-ben téged választottak Nagykovácsi díszpolgárának. Milyen 
érzések kavarogtak benned mikor megtudtad, hogy téged jelöltek?
Nagyon komolyan mondom, hogy váratlanul ért a hír. Mindig úgy 
gondolok a munkámra és a közösségi tevékenységemre, hogy végzem 
a dolgomat, megteszem, ami tőlem telik. Természetesen nagyon jólesett 
az elismerés, ezt a díj átadásakor is próbáltam szavakba önteni, máig 
nem tudom mennyire sikerült. Hiába, inkább a tettek embere vagyok, a 
szavakkal néha nehezen boldogulok, bár ezt senki nem hiszi el rólam. 
A pályád során már rengeteg elismerést kaptál különböző szakmai 
szervezetektől, a mostani díszpolgári kitüntetés hol kap helyet ezek 
között?
Remekül illik a sorba, hiszen a legnagyobb szakmai díjjal a Brunszvik 
Teréz kitüntetéssel az óvodapedagógus szakma méltatja a munkánkat,  
az Arany Anyu díjat  a szülők és a gyerekek ajánlására kaphatja meg valaki, 
a díszpolgári címet pedig egy település ítéli oda a közösségért végzett 
munka elismeréseként. 
Nagykovácsiban az Adventi várakozás egyik legörömtelibb pillanata a 
főtér feldíszítése, amelynek évek óta aktív tagja vagy. Mivel készültök 
idén, lesz-e valamilyen különlegesség az elmúlt évekhez képest?
Nagy változás nem lesz a tavalyi évhez képest, annak is nagyon örülünk, 
ha a megszokott díszítést be tudjuk fejezni. Igyekszünk a költségeken is 
spórolni, amit csak lehet újrahasznosítunk, kivasaljuk a régi szalagokat 
és a girlandokhoz felhasznált ágakat lakossági gyűjtésből fedezzük. 
Szerencsére minden évben akadnak olyan segítőink, akik a díszítéshez 
szükséges anyagokkal, eszközökkel támogatnak minket. Itt muszáj 
megemlítenem a Nagykovácsi Hobby Boltot és tulajdonosát Farkas Irént, 
aki évek óta támogatja adományaival a munkánkat.  Persze új ötleteink 
is lennének minden évben, de ehhez az anyagokon túl leginkább több 
segítő kézre lenne szükségünk. Sajnos kevesen vesznek részt ebben a 
nagy munkában, és azoknak a zöme is az óvodai dolgozók közül kerül ki, 
így aszerint kell a munkát is szerveznünk, hogy hányan tudunk jelen lenni. 
Talán az is gond lehet, hogy sokan azt gondolják csak akkor vehetnek 
részt, ha egy egész napot rá tudnak szánni, pedig mi egy-két órának is 
nagyon örülünk. 
Ha több dolgos kéz akadna mit valósítanál meg legelőször?
Régi álmom, hogy raklapokból készült karácsonyfákat helyezzünk 
el a templomkertbe, amelyet aztán családok, kisebb vagy nagyobb 
közösségek együtt feldíszíthetnének a saját elképzelésük szerint. Képzeld 
el milyen ünnepi hangulatot adna ez a kis karácsonyfa erdő minden arra 

látogatónak, és persze milyen maradandó, örök élmény lenne azoknak, 
akik együtt díszítették fel őket.  
Ezekben a sokak számára nehéz időkben szerinted nagyobb szerepe 
lehet az ilyen közösségi összefogásoknak?
Nagyon sokaktól hallom mostanában, hogy nincs ünnepi hangulata, nem 
várja olyan lelkesen a karácsonyt, mint a megelőző években. Tudom és 
értem, hogy nehéz megélni az ünnep örömét amikor a napi gondok súlya 
nehezedik a vállunkra, de pont ilyenkor kell rájönnünk, hogy az egészen 
apró jó dolgok is milyen sokat adhatnak. Gondoljunk azokra, akik fontosak 
számunkra és találjuk meg az örömteli apróságokat, ami például lehet egy 
közösen eltöltött délelőtt olyanok társaságában, akik tenni akarnak azért, 
hogy mindenkinek kedves pillanatokat szerezzenek a feldíszített főtérrel. 
Milyen jövőbeli terveid vannak? Már évek óta nyugdíjasként dolgozol 
az oviban, meddig szeretnéd csinálni? 
Minden évben azt mondom, hogy ez már tényleg az utolsó évem, 
de a kollegáim már csak nevetnek rajtam. Remélem a közeljövőben 
megoldódik az óvónőhiány és nyugodt szívvel hagyhatom ott a Kispatak 
ovit. Rengeteg felkérésem van cikkek, könyvek, szakmai anyagok 
megírására, ezekkel és az immár 10 éve működő óvodapedagógusi 
Facebook oldalammal szeretnék komolyabban foglalkozni. Büszkén 
mondhatom, hogy már 58.000 követőm van a világ minden pontjáról, 
és hatalmas felelősség a számomra, hogy olyan naprakész anyagokat és 
tudást osszak meg velük, amelyet felhasználhatnak a munkájuk során. 
Ezeken a szakmai kihívásokon túl szívesen tanulnék valami újat, olyat, 
ami nem kötődik szorosan a szakmámhoz, például régi vágyam, hogy 
elvégezzek egy virágkötő tanfolyamot, vagy hogy jobban elsajátítsam a 
számítógépek világát. 

Csak a dolgomat teszem
Dr. Fegyveres Fiskál Gábor alpolgármester

Csatlakozzatok hozzánk!
Volt, van és lesz egy szervezet, amely évtizedek óta 
szolgálja elkötelezetten és önzetlenül Nagykovácsi 
lakosságát. A Készenléti Szolgálat biztonságot ad és 
mindig segít a bajban, ránk számíthat, ha közlekedési 
problémák vannak, ha baleset történik vagy egészség- 
ügyi gondok akadnak, ha tűzesetet jelentenek a 
településen vagy ha eltéved valaki a környező erdőkben.
Megtalálsz bennünket – sokszor láthatatlanul –, ha 
segíteni kell tanévkezdéskor a gyermekek iskolába 
jutását, ha a sport rendezvényeken irányítani szükséges 
a forgalmat, ha árokba csúszik egy autó és amikor egy fa 
dől az utakra, amely akadályozza a közlekedést. 
Mindehhez azonban kell egy csapat, és szerencsére van 
egy jó csapat, amelyet tapasztalt és felkészült hölgyek 
és urak alkotnak, akik mindig számíthatnak egymásra és 
akikre mindig számítani is lehet.
Kedves Nagykovácsi lakosok, gyertek/jöjjetek és csat- 
lakozzatok hozzánk! 
Nálunk szolgálhattok polgárőrként és/vagy önkéntes 
tűzoltóként, elsajátíthatjátok a legfontosabb életmentő 
fogásokat és egy igazi összetartó közösség tagjává 
válhattok.

Jelentkezni: Honti Zoltán egyesületi elnöknél,  
tel.: 06 70 387 9787
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Könyvajánló
Elif Shafak török szár- 
mazású brit írónő, 
politológus és aktivista, 
akinek eddig 20 regénye 
jelent meg. Az eltűnt fák 
szigete c. regényében a 
londoni gimnáziumba járó  
Ada semmit nem tud 
a gyökereiről, hogy mi 
történt a családjával a 
régi, kettéválasztott Ni- 
cosiában. Szülei új hazát 
választottak magunknak, 

nem beszélnek a múltról, ám a családi traumák mégis tovább élnek, ki- 
mondatlanul is. Egészen addig, míg egy nap vendégségbe érkezik Ada 
soha nem látott török nagynénje Ciprusról, aki mindent elmesél az elve- 
szett, magányos lánynak, hogy így segítsen neki feldolgozni a magában 
hordozott családi történeteket. Különlegessége a regénynek, hogy a 
történtekről egy Ciprusról Londonba áttelepített fügefa sajátos tolmácso-
lásából is értesülhetünk, mely a biológus apa egyetlen bizalmas barátja, 
múltja élő tanúja. Ma már a legújabb tudományos kísérletekből tudjuk, 
hogy a fák intelligens élőlények: az embernél jóval több érzékszervvel ren-

delkeznek, egyéniségük van, 
kommunikálnak egymással 
és velünk, ha hajlandók va- 
gyunk megérteni. E több 
szál segítségével sikerül 
Adának is kibogozni a kirakós 
összeillő darabkáit. A könyv 
kölcsönözhető a Könyvtár-
ban.

Könyvtárunk hírei
Illés Gabriella – Magyar Judit
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Kedves Olvasóink, Látogatóink!
Az Öregiskola Közösségi Ház és Könyvtár életében ismét egy újabb 
működési változás lesz 2022. november 21-től 2023. március 31-ig. In-
tézményi javaslatra, képviselő-testületi döntés alapján a következőket 
tervezzük a közüzemi költségekkel való takarékosság, és az energiafel-
használás csökkentés érdekében.:
Az 56-os Emlékszobát (Kossuth utca 64.) ezidőre lezárjuk, téliesítjük, és 
csak a fagykár megelőzése miatt fűtjük minimálisan. 
Az Öregiskola főépülete (Kossuth utca 78.) a héten három napon át lesz 
nyitva a közönség számára. Kedden, szerdán és csütörtökön. Így a könyv- 
tári órákat is ezekre a napokra tömbösítettük össze. A szerdai szünnap 
megszűnik. Mindhárom napon tízkor nyitunk és hatig, illetve kedden hé-
tig leszünk nyitva.
A klubok, körök, szakkörök időpontjait a zárlati napokról átcsoportosí-
tottuk a tömbösített napokra, illetve leköltöztettük a Faluházba. Klubot, 
szakkört, csoportot nem kellett elutasítanunk a tömbösítés miatt. A ren-
dezvényeknek, terembérleteknek szűkül a keresztmetszete, itt nagyobb 
várakozási időre kell számítanunk. Az előre lekötött adventi programokat 
eseti engedéllyel megtarthatjuk.
A Faluház költségei jóval alacsonyabbak, mint a főépületé, ezért nyitva-
tarthat, végtelen sok közösségi eseményt befogadva. 
A munkatársaink hétfőn és pénteken home office dolgoznak, a könyv-
tárosok a könyvek bevételezését, rendelését, a könyvtári marketinget 
végzik jellemzően. 
A szervező kollégák a terembérleteket, szervezést, adminisztrációt, a  
programok, események marketingjét viszik a két érintett napon, illetve 
ügyelik a Faluház eseményeit.
A gondnok és takarító kolléga a zárlati napokon is mindhárom telephe-
lyen ellenőrzést végez, külső munkákat látnak el, illetve a folyamatosan 
üzemelő Faluház takarítását, berendezését végzik el. 
Az egymással való kapcsolattartás messenger-csoportokban, online 
meetingeket is megoldható, a honlapokon megtalálható mobiltelefonon 
mindenki elérhető. Szívesen segítünk mindenkinek, ha esetleg nem talál 
valamit, illetve elkavarodott a megváltozott nyitvatartásban. 
Kedden, szerdán, csütörtökön a könyvtárban melegben olvashatnak, sakk 
és társasjáték használatra is van lehetőség. 

Igyekezni fogunk, hogy a lehetőségek szerint, de a megszokott színvo- 
nalon tudjunk szolgáltatni. 
December 21-től január 8-ig téli szünetet tartunk, az állami-, polgármes-
teri hivatalok mintájára, ekkor a kollégák évi rendes szabadságukat töltik. 
Bízunk abban, hogy hamar belerázódunk az új rendbe, várva a reményteli 
tavaszt. 

Az Öregiskola téli nyitvatartásáról
G. Furulyás Katalin
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Az októberi hosszú hétvége után a november hónapot hétfőn tornával 
indítottuk.
November 10-én korán induló lelkes kis társaságunk Szegedre vonato- 
zott a Nyugati pályaudvarról.  Kicsit tartottunk az előző napok kedvezőt- 
len, ködös időjárásától, de kifejezetten szép kiránduló időnk volt. Az ál-
lomásról villamossal utaztunk a belvárosba. Megnéztük a Szegedi Dómot 
(Fogadalmi templom, a Magyarok Nagyasszonya-székesegyház), a láto-
gatóközpontban a kiállítást, a téren felállított óriáskereket, (még nem 
üzemelt) a belvárosban a Nemzeti Színházat, a Magyar Rádió épületét.  
A „Régi hídhoz” címzett hangulatos étteremben nagyon finom halétele-
ket fogyasztottunk.
Másnap a Fővárosi Operett Színházban délutáni előadásán (az esti 19 órás 
előadás után már körülményes BKK járattal hazautazni) a Mágnás Miska 
darabot néztük meg csodás szereposztásban, Verebes István rendezé-
sében. Megcsodáltuk az 1894-ben épült épületet, ami a felújítások után 
új pompájában ragyog, a nézőtér 100 éves csillárjával együtt. Nagyon jól 
szórakoztunk.
A Faluházban tartottuk a 14-ei hosszabb klubfoglalkozásunkat: egy kisebb 
csoport adventi díszeket, koszorúkat és egyéb szépségeket készített, köz-
ben zenét hallgattunk, lehetett dominózni, kérdés-felelek játékot játszani. 

Születésnapot köszöntöttünk, és az ünnepelt jóvoltából pezsgővel koc-
cintottunk az egészségére. A frissítők és a sütemények fogyasztása köz-
ben élménybeszámolót tartottunk azok számára, akik a szegedi kirán-
dulásra nem tudtak velünk tartani. Edit egy csokorba gyűjtötte az úton 
készített összes fotót és levetítette. Újra egy belépő taggal bővültünk.
16.30 órától pedig tornával folytattuk az Öregiskolában.
Az Összefogás napján a nyugdíjas klub is benevezett a kolbásztöltésre.
28-án a faluházban Nagy Ferenc gyűjtéséből kisfilm vetítésére került sor, 
vicceket olvastunk fel. Születés- és névnapjukat ünneplők egészségére 
koccintottunk. A mobiltelefonok, email és a facebook (ejtsd fészbuk)  
rejtelmeiben Eger-Domján Edit továbbra is türelemmel oktat bennünket. 
16.30 órától pedig Sárával tornáztunk.

Klubnapok: 
december 5. hétfő 14 -16 óráig a Faluházban Mikulás-nap
december 12-én a Faluházban előkarácsonyt tartunk.
Amennyiben a körülmények engedik december 29-én klub évzáró lesz.
Senior torna Tóth Sára táncterapeutával minden hétfőn 16.30 órától.
Próbálja ki, milyen izomcsoportokat mozgatunk meg, ismerje fel milyen 
a saját mozgáskoordinációja. Az első alkalom térítésmentes.
Ebben az évben december 12-én van az utolsó tornánk.
Egyedül van, egy kis társaságra, beszélgetésre vágyik, szeret énekelni, 
viccelődni, kirándulni, jelentkezzen a nyugdíjas klubba!
Szeretettel várjuk az új tagokat!
Fábos Éva klubvezető  30/813-7325

KLUBÉLET 
Nagykovácsi Tiszta Forrás Nyugdíjas Klub
Fábos Éva klubvezető 
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A Nagykovácsiban élő kismamák többsége remélhetőleg már tudja, 
hogy amint elérkezik a kedd délelőtt, akkor 10 órától baba-mama 
klub várja őket a Faluházban. Aki esetleg még nem találkozott azzal a 
két lelkes anyukával, akik az őszi félévben vezetik ezt a foglalkozást, 
mindenképp olvassák el Kriszta és Dia beszámolóját! Önkéntes alapon 
szervezik-vezetik ezeket a heti rendszerességű találkozási alkalmakat, 
ahol egyaránt töltekezhetnek a babák és a mamák is!

Baba-mama klub keddenként a Faluházban
Fodor Kriszta - Poór-Bagyinszki Diána

Életünk első három éve kiemel- 
ten fontos egész életutunkat 
nézve.
„Ha felmérjük annak a rengeteg 
változásnak, adaptációnak, vív- 
mánynak, környezeti hatásnak 
az összességét, amely az élet 
első három évében végbe-
megy, akkor beláthatjuk, hogy 
működésbeli szempontból 
hosszabb időszakról van szó, 
mint amilyen hosszú az összes 
következő életszakasz együt-
tesen számítva a harmadik 
életévtől a halál bekövetkez-
téig. Ezért elmondhatjuk, hogy 
az élet három első éve éppoly 
hosszú, mint a teljes életünk.” 
(Maria Montessori)

Ebben a jelentőségteljes 3 évben szeretnénk támogatást és egy kis közös-
séget biztosítani azoknak az édesanyáknak, akik otthon vannak a gyer-
mekeikkel.
Fodor Kriszta az együttérző kommunikáció szemléletét és módszereit 
adaptálja a kisgyermekes időszakra. Pozitív, kapcsolatépítő kommu-
nikáció a környezetünkkel, gyermekünkkel és önmagunkkal egyaránt. Ne-
ves pszichológusok tudásanyagát ötvözi a tréneri módszertannal, aminek 
segítségével ötleteket és előre vivő gondolatokat ad a pozitív nevelés 
megvalósítására.
A pozitív nevelés legfontosabb pillérei: 
a szeretet, a kötődés, a motiváció, a következetesség.
Az elmúlt időszakban a hiszti és a dackorszak kérdés körét járta körbe a 
résztvevő anyukákkal.
Konkrét élethelyzeteken gyakorolták az elméletet.
Íme egy példa:
Képzelje el, hogy gyermeke nem akar hazamenni a játszótérről. Hisztizik, 
ledobja magát a földre. Muszáj indulni, mert még elintéznivalói vannak 
útközben.
Nehéz szituáció...

Mit tehetünk? Milyen lehetőséget ajánl a pozitív nevelés?
•  Kompromisszum = Ha most indulunk, lesz még időnk vacsora előtt 

játszani a kisautókkal.
•  Választás = Először a pékségbe menjünk vagy a boltba?
•  Elterelés = Mit gondolsz, melyikünk ér előbb az autóig?
•  Kérdés = Mit kell csinálni ahhoz, hogy otthon még játszhass vacsora 

előtt?
Bármelyiket is választjuk:
•  Próbáljunk meg nyugodtak maradni. Fogalmazzuk meg pontosan és 

határozottan, hogy mik az elvárásaink.
•  Kérdezzünk. A kérdés keresési folyamatot, viszont az utasítás ellenállási 

folyamatot indít el az agyban. Szívesebben működik együtt, mert nem 
leckéztetést, hanem odafigyelést kap.

•  Hallgassuk meg a gyermeket, figyeljük a testbeszédet.
•  Igyekezzünk a gyermek szemszögéből nézni a helyzetet. Mondjuk 

el neki, hogy megértjük, hogy mit szeretne, de most erre miért nincs 
lehetőség.

•  Beszéljünk kedvesen, határozottan és nyíltan. Csak olyan dolgot 
mondjunk ki, amit komolyan is gondolunk. Elmondhatjuk neki a mi ér-
zéseinket is.

•  Guggoljunk vagy térdeljünk le hozzá és nézzünk a szemébe. Ha felülről 
beszélünk, az mindenképp alá-fölérendelt kapcsolatot érzékeltet.

•  Gyengéden érintsük meg a gyermeket, pl. öleljük meg vagy fogjuk meg 
a kezét. 
Egy nehéz szitációban, amikor amúgy is érzelmileg ki van billenve gyer-
mekünk, ne veszekedéssel fokozzuk a helyzetet, hanem kérdezzük meg, 
hogy szüksége van-e egy ölelésre, vagy szeretné-e, hogy segítsünk meg-
nyugodni.

•  Koncentráljunk a megoldásokra és a lehetőségekre! Egyébként a hiba 
is egy lehetőség a jövőt tekintve, a gyereknek is, nekünk is.

Kerüljük a díjazást és a büntetést! Ösztönözzünk és bátorítsunk. Dicsér-
jünk, és abban a szituációban emeljünk ki számára valami jót. 
•  Büszke vagyok rád, amiért abbahagytad a hisztit és odafigyeltél mit kért 

apa tőled.
•  Pont úgy csináltad, ahogy megbeszéltük! 
•  Szépen bepakoltad a játékaid a dobozba. 
Higgyünk abban, hogy képesek vagyunk együttműködni, és a gyermek 
képes arra, hogy döntéseket hozzon. Egyre jobb döntéseket.
Ne bántsuk! A lelkét se! Ne alázzuk meg, ne gúnyoljuk ki, ne vonjunk le 
hosszútávú következtetéseket, és ne utalgassunk vissza korábbi prob-
lémákra.
Ezeknek a „beszélgetős” alkalmaknak remek kiegészítője azok a prog- 
ramok, amiket Poór-Bagyinszki Diána pedagógus tart a baba klubba 
érkezőknek.
Dia többféle aktivitással is készül a találkozókra. Gyerekjóga oktatóként 
olyan jógapózokkal ismerteti meg az érdeklődő anyukákat, amelyeket 
otthon is bátran alkalmazhatnak gyermekeikkel. A jógaórák mesékre 
épülnek, amelyekhez a legkisebbek is könnyen tudnak kapcsolódni, 
hiszen imádják a történeteket, így játékosan tanulják meg az ászanákat, 
amiknek a pozitív testi-lelki hatásai beépülnek az életükbe. 
Emellett szívesen foglalkozik gyermekneveléssel kapcsolatos könyvek 
ismertetésével is. Mesepszichológiával, Montessori pedagógiával és az 
egyszerűbb gyermekkor szemléletével érkezik a keddi találkozókra. A 
könyvbemutatókon előtérbe kerül a közös kommunikáció és az együtt 
gondolkodás is. 
Dia közös éneklős, mondókázós foglalkozásra is invitálja az anyukákat. 
Az évszaknak megfelelő dalokkal, játékötletekkel is készül, decem-
berben téli mondókákkal, ölbéli- és közösségi játékokkal, adventi 
készülődéssel várja a látogatókat.

A fotót, NYÍRI HEGYES Imola készítette, aki Nagykovácsiban élő fotográ-
fus és kis közösségünk oszlopos tagja.
Fő profilja a család- és esküvőfotózás. Csodás fotói a www.greenwoods-
photography.hu weboldalon tekinthetők meg.

KlubKörKép
Dienes Beáta
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Hartmann Lászlóné, Erzsébet,  
100 éves köszöntés

Naponta megcsodálhatjuk a 120 éves vadgesztenyefasort a kastély előtt. 
De a kastély kertjében is láthatunk nagyra nőtt, széles törzsű, terebélyes 
koronájú, idős fákat. Van csertölgy, ezüst juhar, fehér nyár. Ezeknek a 
fáknak a látványa, közelsége sokféle érzést, gondolatot indít el bennem.
Vajon mennyi mindent láttak ezek a fák? Mennyi történetet tudnának 
elmesélni, ha meg tudnának szólalni! Milyen szívesen meghallgatnám a 
történeteiket!
Hartmann Lászlóné, Erzsébet nénit századik születésnapja alkalmából 
köszöntöttük. 
Ő, akár láthatta fiatalon ezeket a nagykovácsi fákat, ha éppen erre sétált. 
Mennyi történetet, élményt, tapasztalatot gyűjthetett 1922 és 2022 
között? Milyen jó, hogy ő el tudja mesélni még nekünk!
A két világháború között nőtt fel.
Hatévesen láthatta az első Zeppelint, a nagy, bálnaalakú repülőgépet. 
A második világháború alatt a vőlegényét várta haza a frontról. A háború 
alatt át kellett élnie az otthona lebombázását.
1956 eseményeit is átélte; ekkor másodszorra is szétlőtték az otthonát.
Bár sok ismerős külföldre menekült, Erzsébet mégis maradt a nehéz 
időkben is, gondozta édesanyját, dolgozott és nevelte 3 gyermekét, 
akik most is itt vannak vele, Gabriellát, Ágit és Évát. Értük építette újjá 
otthonukat.
25 éve költözött Nagykovácsiba, végleges otthonra lelt itt, gyermekei 
körében.

Miként az idős, terebélyes fák menedéket nyújtanak a madaraknak, 
mókusoknak és még rengeteg állatnak, úgy nyújtott menedéket Erzsé- 
bet néni egy életen keresztül a családtagjainak.  
Ahogy egy-egy idős fa értéket képvisel egy közösség, település életében, 
úgy a 100 éves Erzsébet néni is értéket hordoz számunkra. Megmutatja 
nekünk, hogy érdemes élni, kitartani, szeretni. Nemcsak a múlt történeteit, 
hanem a jövő reménységét is jelenti számunkra.
Isten éltesse Erzsébet nénit! Tartsa életben sokáig a család szeretete, 
egészségben, boldogságban, három lánya, négy unokája és öt 
dédunokája körében!

A NATÜ munkatársai nevében  
boldog, békés karácsonyt  
és eredményekben gazdag  

új esztendőt kívánok  
minden nagykovácsi lakosnak:

Kántor Ágnes
intézményvezető

Nagykovácsi 
Településüzemeltetési
Intézmény

Nagykovácsi  
hó- és síkosságmentesítés 2022–2023

Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot,  
hogy hó- és síkosságmentesítéssel kapcsolatos kéréseikkel, 

kérdéseikkel kapcsolatban  
az alábbi elérhetőségeken tájékozódhatnak:

NATÜ iroda:
Nagy Péter János közterületi csoportvezető
Munkanapokon hétfőtől péntekig 08.00–14.00-óráig
telefon: +36 30 483 9721 • e-mail: nagypeter.natu@nagykovacsi.hu

JÄGER KFT.:
Munkanapokon hétfőtől péntekig 06.00–16.00-óráig
telefon: +36 26 555 522 • e-mail: info@jager.hu

KÉSZENLÉTI ÜGYELET NAKO-SECURITY BIZTONSÁGI SZOLGÁLAT:
Munkanapokon 16.00–06.00 óráig, extrém időjáráskor egész nap
Munkaszüneti- és ünnepnapokon 00.00–24.00 óráig
telefon: +36 20 363 8111; +36 30 973 2008

SÍKOSSÁGMENTESÍTÉSI ANYAG TÁROLÁSÁRA KIJELÖLT 
GYŰJTŐPONTOK:
A lakókörnyezethez legközelebbi gyűjtőpontokról a SZÜKSÉGES 
MÉRTÉKBEN, saját eszközzel (lapát) és szállításra alkalmas hor- 
dozóban (vödör). 

INGYEN VÉTELEZHETŐ SÍKOSSÁGMENTESÍTÉSI ANYAG.
A gyűjtőtartályok töltését a NATÜ végzi.
1. Radnóti u. – Semmelweis u.    7. Zsíroshegyi út – Balta u.
2. Erdő u. – Csendes u.    8. Zsíroshegyi út – Kút u.
3. Dózsa György u. teteje    9. Forrás u. teteje
4. Rákóczi u. - Erdőalja u.  10. Tátika u. – Nefelejcs u.
5. Kálvária sétány – Bakony u. 11. Muskátli u. teteje
6. Kálvária sétány vége (a Kerekhegyi sétány felől)

A NATÜ IRODA HELYSZÍNE 
IDEIGLENESEN MEGVÁLTOZIK!

2022. NOVEMBER 22. és 2023. MÁRCIUS 31. között
A NATÜ IRODA HELYSZÍNE AZ ALÁBBIAKRA VÁLTOZIK:

Nagykovácsi Kispatak Óvoda
2094 Nagykovácsi, Kaszáló u. 16-18.

Ügyfélfogadás
hétfő:  13:00 – 15:30
szerda:  8:00 – 12:00
péntek: 8:00 – 11:00

A telefonos elérhetőségek változatlanok maradnak  
és megtekinthetők: natu@nagykovacsi.hu

A NATÜ, Pók u. 58. szám alatti telephelyén a szelektív 
hulladékgyűjtő pont zavartalanul működik.

Kiszelné Mohos Katalin polgármester
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Anyakönyvi hírek

HÁZI GYERMEKORVOSI 
SZOLGÁLAT RENDELÉSI IDEJE:
Nagykovácsi, Kaszáló u. 12-14.

I. körzet: dr. Kordé Izabella: 06-30-338-0265
E-mail: drkordei@gmail.com
Rendelő: 06-26-389-522  (rendelési időben)
Asszisztens, időpont kérése: 
   Fábosné Kovács Katalin tel: 06-30-476-4817
 Hétfő: 14.00–17.00   
 Kedd: 8.00–11.00 
 Szerda: 14.00–17.00       
 Csütörtök: 10.00–13.00 
 Péntek:  páratlan hónapban 8.00–11.00
                              páros hónapban    12.00–15.00
Egészséges tanácsadás: 
Hétfő: 12.00–14.00; Csütörtök: 9.00–10.00
Kizárólag előjegyzésre: 06-30-575-9469
II. körzet: Dr. Jakab Erika 06-30-364-5936
E-mail: jakabmedinfo@gmail.com
Rendelő: 06-26-389-522  (rendelési időben)
Asszisztens, időpont kérése: 
   Dajka Edina tel: 06-30-638-8763
 Hétfő: 8.00–11.00     
 Kedd: 14.00–17.00
 Szerda: 8.00–11.00    
 Csütörtök: 14.00–17.00
 Péntek: páros hónapban     8.00–11.00
                       páratlan hónapban   12.00–15.00 

Egészséges tanácsadás:
Kedd: 11.30–14.00; Szerda 11.00 – 13.30

Tanácsadási időben beteget nem tudunk fogadni, 
kizárólag egészséges tanácsadás,és oltás történik. 
FONTOS! Kérünk mindenkit, hogy a rendelési idő  
vége előtt 30 perccel jelenjen meg a rendelésen!

Az aktuálisan dolgozó doktornő  
a saját rendelési idejében várja a betegeket. 

Fontos, hogy előtte e-mailes egyeztetés legyen!
Rendelési időn túl hétköznap 19.00–07.00 óráig,  

munkaszüneti és ünnep  napokon egész nap 
a Budakeszi orvosi ügyelethez kell fordulni!

Budakeszi orvosi ügyelet 06-23-451-731
Budakeszi, Fő utca 179.  

a Polgármesteri Hivatal udvarában 

LENVIRÁG BÖLCSŐDE
és VÉDŐNŐI SZOLGÁLAT

2094 Nagykovácsi, Kaszáló utca 12-14. 
telefonszám: 06-26-555-055; 06-30-190-9314

e-mail: lenviragbolcsode@nagykovacsi.hu
Móczár Ágnes intézményvezető

Védőnők telefonszám: 06-30-575-9469 
ideiglenesen az óvoda épületében (Kaszáló u.16-18.), 

bejárat a főbejárattól jobbra
e-mail: vedono@nagykovacsi.hu

I. körzet Kosztoványi Éva: 06-30-687-9758
II. körzet Pálné Szondy Krisztina: 06-20-988-9521
III. körzet Baranyayné Molnár Katalin: 06-30-654-4991
IV. körzet  Balatoni Lilla: 36-70-706-5242

Rendelési idő
Péntek: I. körzet – Kosztoványi Éva  
Várandós-és csecsemő tanácsadás:  8.00-11.00
Védőnői fogadó óra: 11.00-12.00  óráig
Időpont egyeztetés:  06-30-575-9469, 06-30-687-9758

Csütörtök: II. körzet – Pálné Szondy Krisztina 
Tanácsadás és védőnői fogadó óra: 8.00–12.00
Időpont egyeztetés: 06-30-575-9469, 06-20-988-9521

Szerda: III. körzet – Baranyayné Molnár Katalin 
Várandós- és csecsemő tanácsadás: 8.00–11.00 
Védőnői fogadó óra: 11.00–12.00
Időpont egyeztetés:          06-30-575-9469, 06-30-654-4991
Kedd: IV. körzet – Völgyiné Balatoni Lilla
Várandós- és csecsemő tanácsadás: 8.00-12.00 
Védőnői fogadó óra: 11.00-12.00 óráig
Időpont egyeztetés:       06-30-575-9469, 06-70-706-5242 
a körzetbeosztás megtalálható a nagykovacsi.hu oldalon

A házi orvosok rendelési ideje
Száva u. 4.

Dr. Solynóczki Katalin háziorvos  
☎ 06-30-922-6633; rendelő: 06-26-389-282
Rendelési idő: Hétfő:   8:00 – 12:30
 Kedd: 14:30 – 19:00
 Szerda: 10:30 – 15:00
 Csütörtök: 10:30 – 15:00
Dr. Sorbán András háziorvos 
☎ 06-30-212-3999; rendelő: 06-26-555-033
Rendelési idő: Hétfő: 14:00 – 19:00
 Kedd:   8:00 – 12:00
 Szerda: 14:00 – 19:00
 Csütörtök:   8:00 – 12:00
Dr. Koltay Angéla háziorvos 
☎ 06-30-587-5087; rendelő: 06-26-355-543
Rendelési idő: Hétfő: 10:00 – 15:00
 Kedd: 10:00 – 15:00
 Szerda: 15:00 – 19:00
 Csütörtök:   8:00 – 12:00
Dr. Kádár-Németh Krisztián
☎ 06-30-243-2531; rendelő: 06-26-999-415
Rendelési idő: Hétfő:   8:00 – 13:00
 Kedd: 15:00 – 19:00
 Szerda:   8:00 – 13:00
 Csütörtök: 15:00 – 19:00

Dr. Solynóczki Katalin december 21.-22.
Dr. Kádár-Németh Krisztián december 12.
Dr. Sorbán András december 19., 27.-29.

Dr. Koltay Angéla december 27.-29. 
szabadság miatt nem rendel.

A szabadságon lévő orvos betegeinek a recept- 
igénylést a nagykovacsirendelo@gmail.com-ra írják, 

ami mindennap este 7-ig a felhőbe kerül.
Minden emailre a teljesítésre vonatkozóan válasz 

érkezik.
Helyettesítés: az aznap rendelő orvosok a saját 

rendelési idejükben és saját rendelőjükben fogadják 
a szabadságon lévő orvos betegeit.

A RENDELŐBE SZIGORÚAN CSAK ELŐZETESEN  
EGYEZTETETT IDŐPONTRA LEHET JÖNNI. 

PÉNTEKI RENDELÉS IDEJE:
december 2.    
  8–12 és 15–19-ig Dr. Kádár-Németh Krisztián
december 9.   
  8–12 és 15–19-ig Dr. Solynóczki Katalin
december 16.   
  8–12 és 15–19-ig Dr. Sorbán András
december 23.    
  8–12 és 15–19-ig Dr. Koltay Angéla

Pénteki napokon reggel 7-8 óráig  
és 12-15 óráig terjedő időszakban  

az aznap rendelő orvos látja el  
az orvosi ügyeletet, telefonos hívásra! 

Rendelési időn túl 19.00 órától  
másnap reggel 8.00 óráig,

 munkaszüneti és ünnepnapokon egész nap 
az orvosi ügyelethez kell fordulni! 

Budakeszi orvosi ügyelet: 06-23-451-731
Budakeszi, Fő utca 179. a Polgármesteri 

Hivatal udvarában

FOGORVOSI SZOLGÁLAT
Nagykovácsi, Száva u. 4. 

(bejárat Kossuth L. u. 58. felől)
Telefon: 06-26-355-339

Dr. Jani Ágnes                           Dr. Zsigmond Lívia               
Hétfő: 8.00–14.00  Hétfő: 12.00–18.00
Kedd: 8.00–14.00 Kedd: 12.00–18.00
Szerda: 8.00–14.00 Szerda: 10.00–16.00
Csütörtök: 8.00–14.00 Csütörtök: 12.00–18.00
Péntek: 8.00–14.00 Péntek: 10.00–16.00

Dr. Piros Zsuzsa (fogszabályozás)
Szerda: 15.00–18.00

TŰZOLTÓSÁG - POLGÁRŐRSÉG
Készenléti Szolgálatok  

Nagykovácsi Egyesülete
Riasztás: 06-70-387-9999

ELMÜ közvilágítási 
hibabejelentés

06-80-38-39-40
Lapunkban csak azokat  

a halálozási adatokat tudjuk
közzétenni, amelyek megjelentetését  
az érintett családok kifejezetten kérik.  

Tel.: 06-26-555-009/105 mellék.

Depónia Kft. (hulladékszállítás)
Fogadó órája a Faluházban  
Minden hónap első hétfő: 10-14 óra között.
Telefon: 06-22/507-419; 
E-mail: ugyfel@deponia.hu 

Közjegyzői elérhetőségek:
dr. Komáromi József 2092 Budakeszi, Fő utca 136. 

Telefon: 06-23-457-032
dr. Huszár Éva 2092 Budakeszi, Fő utca 186.

Telefonszáma: 06-23-451-381

NAGYKOVÁCSI 
NÉMET NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZAT

2094 Nagykovácsi Kossuth L. u. 61.
Elérhetőség: 

Dr. Klein Ferenc  elnök 
tel.: +36309505364; e-mail: j.ferencklein@gmail.com

Dr. Kohut József elnökhelyettes
Tel.: +36209891796; e-mail: drkohut@gmail.com

     KÖRZETI MEGBÍZOTT 
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Aktuális

Advent  
első hétvégéje

26-án, szombaton a magyar vidék disznótorai- 
nak hagyományait idézte a Faluházban az im- 
már 8. éve megtartott Összefogás napi 
Nagykovácsi rendezvény, ahol öt csapat 
egymást támogatva töltötte a kolbászt, 
versengve a legjobb ízekért. Idén a Nyugdíjas 
klub, a Kék harisnya hölgyek, az Önkormányzat, 
a Szépkovácsi Egyesület és a Krampuszok 
ügyeskezű tagjainak köszönhetően kere- 
kedtek a kolbászkarikák, amelyeket a részt- 
vevők és a kilátogató nagykovácsiak 
rögtön meg is kóstolhattak a Nagyszénás 
Menedékháznak köszönhetően. Másnap, 
Advent első vasárnapján, a Német Nemzeti- 
ségi Önkormányzat által felállított Betlehemi 
jászolnál meggyújtásra került a nagyközség 
adventi koszorúján az első gyertya. Köszöntőt 
mondott Kiszelné Mohos Katalin, Gábor atya  
és Klein Ferenc. A délelőtt további meghatáro- 
zó eseményeként a falu karácsonyfáját díszí- 
tették a családok, kicsik és nagyok, annak 
reményében, hogy az idei várokozást követően 
minden itt lakó békében és boldogságban 
töltse a szentestét.

Dr. Fegyveres Fiskál Gábor alpolgármester



Képviselők jókívánságai a 2022. év karácsonyára
Fegyveres Fiskál Gábor alpolgármester:
1986 karácsonyán katona voltam. Századírnokként én hagyhattam el legkésőbb a laktanyát, ezért 
lekéstem az esti vonatot, így a hatalmas hóviharban egy kamionsofőr vitt haza Budapestre. Édes- 
anyám, meleg otthon és a feldíszített fa várt arra, hogy együtt lehessünk Szent Este. Nagyon boldog 
voltam. Azt kívánom Önöknek, Nagykovácsi Szomszédaimnak, hogy azon az estén is időben érjenek 
haza és békességben, szeretetben töltsék szeretteikkel az év legszebb ünnepét! 
Boldog karácsonyt Nagykovácsiak! 

G. Furulyás Katalin:
Adjon az ünnep fényeket, meleget, békét! Milyen más értelmet nyertek ezek a szavak az ünnepi jó 
kívánságban. Legyen úgy, hogy ne kelljen félve gondolni ezek hiányára. Az én generációm már úgy 
nőtt föl, hogy fázni, éhezni, a háborútól, járványoktól rettegnie nem kellett. Sajnos leckéket kapunk, 
úgy tűnik, tanulnunk kell. 
Idén egy kisfiú unoka dióbarna szemében tükröződve szeretném csodálni a karácsonyi fényeket. Ha 
ott csillog, az erőt ad mindenhez. Ilyen szép csillogásokat, erős hitet, békét, jó egészséget kívánok 
mindenkinek!

Honti Zoltán:
A karácsonyhoz közeledve az ember mindig átgondolja, hogy mi is történt az évben. Képviselőként és 
a Készenléti Szolgálatok elnökeként számomra a legfontosabb a helyi lakosság biztonsága. Ezért az 
elmúlt évben gyűjtést indítottunk egy új tűzkocsi beszerzése érdekében, mellette pedig felújítottuk a 
30 éves régi tűzoltóautónkat. Ezúton szeretném megköszönni minden magánszemélynek és cégnek, 
akik kisebb vagy nagyobb összeggel támogatták az új tűzoltóautó beszerzését. Az autó megvásár-
lásra került, épül, szépül, hamarosan már egy új, üzembiztos tűzoltóautóval tudunk a bajban lévők 
segítésére sietni. 
Békés, boldog, biztonságos karácsonyt és új évet kívánok Nagykovácsi minden lakójának!

Kósa Emőke:
Talán szorongással telik meg a szívünk ezen a karácsonyon is, hiszen nem kevés nehézség tekint 
ránk: kicsire és nagyra, magyarra és nem magyarra, szegényre és jómódúra. Azt gondolom egyetlen 
utunk van, s az az út Karácsonykor született: a feltétel nélküli szeretet útja, melyet gyakorolnunk 
szükséges egymás iránt és magunkkal szemben is. Nem járható könnyen. Nekem minden évben ez az 
ünnep üzenete, ebben erősít meg és ad hosszan tartó támaszt. Békés Karácsonyt kívánok!

Nagy András:
Mindegy, hogy dörög-e az ég felettünk, hogy mennyi minden miatt kell aggódnunk, karácsony 
környékén a szív megtelik fénnyel és reménnyel. Minden ittlakónak kívánom, hogy őrizze meg a 
reményt és vigye magával a fényt az új esztendőre is!

Springer Bence: 
„A legkedvesebb karácsonyi történetem 1914-ben esett meg, Ypres közelében. Az első világháború 
poklában, egy állóháború kilátástalanságában néhány német katona gyertyát gyújtott és rákezdett 
a „Csendes éj" című dalra. Nemsokára a másik oldalon fagyoskodó angol katonák is átvették a dal-
lamot és egy rövid időre Béke lett. Elhagyták a lövészárkokat, ajándékkal lepték meg egymást, kará- 
csonyfát díszítettek... és énekeltek. Kívánom, hogy ez a történet példa legyen, és 2022 karácsonyán 
is minden család és minden ember megélhesse a Békét határainkon innen és azokon túl is. „Legalább 
azon az éjjelen hallgassanak el a fegyverek, amikor az angyalok énekelnek” (XV. Benedek pápa)".

Szemesy Barbara alpolgármester:
Az idei karácsonyi üdvözletemhez egy idézetet találtam, ami jól leírja a körülöttünk kavargó esemé-
nyeket.
„Egy pillanatnyi igazság megszépítheti, és meg is fogja szépíteni a világot. Egy pillanatnyi béke meg-
mentheti, és meg is fogja menteni a világot. Egy pillanatnyi szeretet tökéletessé teheti és tökéletessé 
is fogja tenni a világot.” Sri Chrinmoy
Én azt kívánom mindenkinek ezen a világon, hogy legyen igazság, béke és szeretet a szívekben és a 
lelkekben egyaránt. 
Áldott, békés, meghitt karácsonyt kívánok! Az új esztendő hozza el mindenki számára a megnyug-
vást és biztonságot! Boldog karácsonyt Nagykovácsi!

Tegzes Endre:
„Karácsonykor az ember mindig hisz egy kissé a csodában, nemcsak te és én, hanem az egész világ, 
az emberiség, amint mondják, hiszen ezért van az ünnep, mert nem lehet a csoda nélkül élni." Márai 
Sándor szavaival kívánok a kedves falumbeli lakosoknak reményt a hit erejével, karácsonyi csodát 
az életébe, örömteli adventi várakozást, családi békét, szeretetet! A születés csodája járja át mind- 
annyiunk szívét, s vigyük ezt magunkkal a következő évre!


